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Традиції не змінюються. 
Народні депутати під 
час ухвалення головного 
фінансового документа 

країни залишилися в залі на 
всеношну. У Реанімаційному 
пакеті реформ підмітили, що 
Держбюджет–2015 ухвалили о 
4.23, минулорічний – о 4.03, ни-
нішній – дещо пізніше, майже 
о 5.00. Як би не було, але Новий 
рік українці зустріли і розпоча-
ли з новим бюджетом. Його 
текст відрізнявся від пропоно-
ваного до обговорення в першо-
му читанні.   

Доходи держбюджету вста-
новлені в сумі 721,4 млрд грн, 
що на 15,1 млрд більше показ-
ника за попереднім проектом. 
Витрати в оновленому проекті 
встановлені в сумі 790,4 млрд 
грн, що також на 15,1 млрд 
більше попереднього показни-
ка. Граничний рівень дефіциту 
залишається на колишньому 
рівні – 77,5 млрд грн. Як і рані-
ше, обсяг державного боргу на 
31 грудня 2017 року встановле-
но в розмірі 1,717 трлн грн, га-
рантованого державою боргу – 
579,4 млрд грн, що в сумі стано-
вить 2,296 трлн грн. Основою 
для розрахунку показників 

держбюджету на 2017 рік став 
макроекономічний прогноз, 
який передбачає зростання ре-
ального ВВП на 3%, зростання 
номінального ВВП – до 2,585 
трлн грн, споживчу інфляцію 
до кінця року на рівні 8,1%.

Експерти детально проана-
лізували плюси державного ко-
шторису і виділили кілька на-
прямів. На думку аналітиків, 
позитив документа в тому, що 
нарешті приділено належну 
увагу українській освітній га-
лузі. Її фінансування зросло 
більш ніж на 20 млрд грн. На 
практиці це означає, що ни-
нішнього року середня зарпла-
та педагогів зросте до 6 тис. 
грн. Це має вирішити кадрову 
проблему в державних на-
вчальних закладах, де ще вчо-
ра зарплата не дотягувала і до 
3 тис. грн.

Уперше за останні роки де-
путати звернули увагу на ві-
тчизняну медицину. Підвище-
но зарплати лікарям, закладе-
но перші цеглини для рефор-
ми медичних закладів у плані 
фінансування медичних по-
слуг. У державному бюджеті 
гарантовано кошти на будів-
ництво та реконструкцію до-

ріг. Вітчизняні аналітики про-
понують подивитись, як бу-
дуть профінансовані органи, 
покликані боротися з корупці-
єю. Тут, стверджують експер-
ти, все гаразд. Фінансування 
НАБУ збільшили на 58%, до 
773,5 млн грн. Агентство із за-
побігання корупції отримає 
605 млн, спеціалізована анти-
корупційна прокуратура – 
105 млн грн. 

При розробці бюджету на 
2017 рік Мінфін змінив підходи 
до створення головного кошто-
рису країни. Вперше бюджет 
формувався не від видатків чи 
побажань, а від доходів та ре-
альних можливостей. В основу 
покладено принцип, коли бю-
джет має бути реалістичним, а 
всі видатки підтверджені дохо-
дами. Завдяки цьому, ствер-
джують у відомстві, вдалось 
розробити чесний, реалістич-
ний і відповідальний бюджет 
– з ефективним використанням 
коштів та забезпеченням при 
цьому основних потреб грома-
дян. Це також дозволить отри-
мати заплановані надходжен-
ня, не тиснучи на бізнес, а на-
впаки, стимулюючи економіч-
ний розвиток.

БЮДЖЕТ 
ЗРОСТАННЯ 

І НАДІЇ? 

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ
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У державному бюджеті, за 
яким країна житиме в ни-
нішньому році, чітко про-
писані основні напрями. 

Серед пріоритетів – сфери націо-
нальної оборони і безпеки, рекон-
струкції та будівництва доріг, 
збереження децентралізації, за-
провадження масштабної енерго-
ефективності, підтримка аграр-
ного сектору та освіти.
Загальний бюджет на оборону і 
безпеку держави збільшено на 
14,5 млрд грн проти показника 
2016 року. Відтепер ця цифра скла-
дає 129 млрд грн. Зросли видатки 
й на грошове забезпечення вій-
ськових – майже на 7 млрд грн.
Значну увагу приділено енерге-
тичній ефективності. У планах – 
створення спеціального фонду. 
Для його повноцінної роботи 
Уряд планує залучити 800 млн 
грн бюджетних коштів та ще 
близько 100 млн євро від міжна-
родних інституцій.
У низці пріоритетів – розвиток ві-
тчизняного агропромислового 
комплексу. Кабінет Міністрів за-
планував на його підтримку 
5,5 млрд грн. Насамперед, на мо-
дернізацію техніки. Прем’єр-
міністр зауважив, що Уряд роби-
тиме все можливе, аби продукція 
аграрного сектору стала реально 
конкурентоспроможною на євро-
пейських ринках.
Особливу увагу в бюджеті приді-
лено питанням децентралізації. 
До 9 млрд грн збільшується роз-
мір державної підтримки у рам-

ках Державного фонду регіональ-
ного розвитку. З них 1 млрд грн 
буде спрямовано на підтримку 
об’єднаних територіальних гро-
мад і 8 млрд – на соціально-еконо-
мічний розвиток територій.
«У рамках фінансової децентра-
лізації мають бути не тільки до-
ходи, а й зобов’язання, за якими 
місцеві громади повинні діяти в 
інтересах мешканців, – наголо-
сив Прем’єр-міністр у парламен-
ті під час ухвалення бюджету. – 
Це та філософія, яку ми заклада-
ли в бюджет 2017 року».
Глава Уряду закликав громад-
ських активістів та експертів від-
стежувати «кожну бюджетну 
гривню», що сприятиме підви-
щенню ефективності викорис-
тання бюджетних ресурсів на 
будь-якому рівні. Це свідчить на 
користь відкритості Уряду, за-
значають аналітики, котрі де-
тально аналізують головний фі-
нансовий документ.
Заступник міністра фінансів 
Сергій Марченко зауважує, що 
при формуванні проекту бюдже-
ту Міністерство фінансів залу-
чало незалежних громадських 
експертів для перевірки розра-
хунків. «Це вперше зробило про-
цес бюджетування справді від-
критим і прозорим. І в результа-
ті ми отримали чесний і збалан-
сований бюджет економічного 
зростання на 2017 рік, ефект від 
якого мають відчути всі грома-
дяни та бізнес в Україні», – за-
уважив високопосадовець.

Ухвалено бюджет України на нинішній рік. В Уряді заявляють, що кошторис 
2017 року претендує на звання «соціального бюджету країни». Експерти також 
говорять про низку серйозних кроків щодо підвищення усіх соціальних стан-
дартів. Та чи відчують їх пересічні українці, дізнавались «Профспілкові вісті». 

ПРІОРИТЕТИ ВИЗНАЧЕНО
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Отже, про стандартний на-
бір продуктів. Він є тради-
ційним і не змінюється 
протягом багатьох років. 

Українці переконані, що звички 
змінювати не варто. 

Так от, аби накрити святковий 
стіл, знадобились картопля, курка, 
варена ковбаса, яйця, майонез, кон-
сервовані огірки, хліб, вершкове мас-
ло, червона ікра, твердий сир, торт, 
пляшки горілки та шампанського, 
мандарини. Хтось відзначав «по-
багатому», дехто намагався «вписа-
тися» в бюджет. 10 років тому за таке 
задоволення довелося викласти 211 
грн. У 2017-му ж українці «збідніли» 
на майже вдесятеро більше. І це у ви-
падку, якщо не подавали на стіл делі-
катесів та надто дорогих продуктів. 
Такий собі бюджетний варіант.

Загалом новорічний стіл обій-
шовся українцям на третину до-
рожче, ніж торік. Адже алкогольні 
напої та м’ясні делікатеси подо-
рожчали на 30%. 

Серед продуктів, які найбільше 
подорожчали протягом 2016 року, 
офіційна статистика називає яйця 
(подорожчали на 34%), вершкове 
масло (32%), молоко (22%), кисло-
молочний сир (16%) та соняшнико-
ву олію (11%). Делікатесом для 
українців стала навіть традиційна 
різдвяна кутя. Ціни на інгредієнти 
для святкової страви зросли аж на 
65%, і тепер кілограмовий набір 
продуктів для куті становить 123 
грн проти 74 грн у минулому році.

Загалом новорічна ніч для пере-
важної більшості громадян вияви-
лася святом суцільних «делікате-
сів», бо звичне раніше меню потя-
гло не менше, ніж на половину за-
робітної плати. Середня зарплата в 
Україні складає 5300 грн, а вартість 
новорічного столу сягнула при-
близно 2 тис. грн, що на 600 грн 
більше, ніж торік.

І це ще не все. Через зростання 

тарифів у бюджеті новорічного свя-
та потрібно було передбачити ще 
близько 100–150 грн на комунальні 
послуги, спожитих у процесі при-
готування страв і проведення самої 
новорічної ночі з гірляндами та по-
бутовою технікою. Ось так за свято 
у власному домі довелося викласти 
майже половину середньої зарпла-
ти, яку, до слова, пощастило отри-
мати далеко не всім. 

-

Зустріч Нового 2017 року лишилась позаду. Тепер українські громадяни підрахову-
ють витрати на святкування та свої борги. А експерти проаналізували, скільки кошту-
вав стандартний набір для новорічних частувань впродовж 10 років. Тобто з 2007-го. 
Читачам також буде цікаво згадати, у скільки обійшовся стіл десятиліття тому.

Новина про націоналізацію «Приватбанку» збу-
рила українську громадськість. Адже він був, 
без перебільшення, народним українським бан-
ком, чиїми послугами користується 40% насе-

лення країни, маючи 2,5 тис. відділень по всій країні, 
20 тис. банкоматів і 110 тис. платіжних терміналів. Для 
порівняння: «Ощадбанк» має 4100 відділень, але всього 
2 тис. банкоматів і 11 тис. терміналів. До того ж, конку-
рувати з рівнем сервісу державний банк навіть не на-
магався. Над підтримкою системи «Приват 24» тру-
дяться 1500 програмістів і техніків, аби люди могли без 
жодних проблем переказати гроші, заплатити за кому-
нальні послуги та здійснити чимало інших операцій, 
до яких інші банківські установи ще не доросли.
Тож звістка, що від 19 грудня минулого року «Приват-
банк» переходить у власність держави, спровокувала 
неабияку паніку серед користувачів. Частина грома-
дян спішно подалися до банкоматів, щоб зняти залиш-
ки зарплат і пенсій, вистоюючи в чергах по кілька го-
дин. Гроші швидко закінчувались, бо ніхто не очікував 
такого шаленого попиту. І це ще більше підігрівало па-
ніку. Оливи до вогню додали супермаркети. Люди піс-
ля роботи не змогли традиційно скористатись картка-
ми «Привату», бо термінали було заблоковано.
Напруга тривала недовго, вже на третій день після ого-
лошення націоналізації банківська система запрацю-
вала в звичному режимі. Новий очільник «Приватбан-
ку» Олександр Шлапак у своєму першому зверненні до 
громадян перепросив за незручності, подякував за ро-
зуміння, витримку і терпіння. І повідомив, що робота 
банку стабілізувалась, обсяги зняття готівки в банко-
матах повернулись до звичних показників – трохи 
більше мільярда гривень на добу. За його словами, на-
селення досить активно оформляє депозити, причому 
не тільки в гривні.
В офіційній заяві Уряду також ідеться про те, що дер-
жава віднині гарантує безперебійне функціонування 
установи і збереження коштів клієнтів. Колишній 
член Ради НБУ Василь Горбаль зауважує: «Як тільки 
клієнти переконаються, що для них нічого не зміни-
лось, вони знову понесуть гроші до «свого» банку. Од-
нак на це піде кілька тижнів».

-

-

-
-

-

-

КОМЕНТАР

КЛІЄНТІВ 
ПРОСЯТЬ  

НЕ ПАНІКУВАТИ
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Як  п о в і д о м л я є 
прес-центр ФПУ, 
таке  рішення 
було прийнято 26 

грудня за підсумками об-
говорення на засіданні 
Спільного представниць-
кого органу репрезента-
тивних всеукраїнських 
об’єднань профспілок на 
національному рівні. Вів 
засідання Голова СПО 
об’єднань профспілок, 
Голова ФПУ Григорій 
Осовий.

З інформацією щодо 
цього питання виступив 
перший заступник Голо-
ви СПО, заступник Голо-
ви ФПУ Олександр Шу-
бін. У його доповіді, а та-
кож виступах присутніх 
на засіданні йшлося про 
те, що на виконання 
пункту 2.4. Генеральної 

угоди на 2016–2017 роки 
сторони розпочали пере-
говори з визначення роз-
міру тарифної ставки ро-
бітника І розряду на під-
приємствах і в організа-
ціях небюджетної сфери 
всіх форм власності.

Робочою підгрупою 
профспілкової сторони, 
затвердженою рішенням 
СПО об’єднань профспі-
лок від 11 листопада 2016 
року, запропоновано Ро-
бочій комісії під час про-
ведення переговорів:

– внести пропозицію 
щодо встановлення роз-
міру тарифної ставки ро-
бітника І розряду на 2017 
рік не нижче 150% зако-
нодавчо встановленого 
мінімального рівня поса-
дового окладу (тарифної 
ставки);

– у ході переговорів 
наполягати на визначен-
ні цього показника на 
рівні не менше 128% за-
конодавчо встановлено-
го мінімального рівня 
посадового окладу (та-
рифної ставки), врахову-
ючи, що саме такий рі-
вень необхідний для за-
безпечення нарахування 
заробітної плати праців-
нику найнижчої кваліфі-
кації в розмірі не нижче 
мінімальної заробітної 
плати відповідно до 
пункту 2.19 Генеральної 
угоди щодо підвищення 
в 2017 році частки осно-
вної заробітної плати в 
структурі фонду оплати 
праці до 64%.

Водночас Робоча комі-
сія профспілкової сторо-
ни на своєму засіданні 23 
грудня запропонувала 
наступні варіанти вста-

новлення розміру тариф-
ної ставки робітника І 
розряду на 2017 рік:

– 110% від мінімальної 
заробітної плати, вста-
новленої з 1 січня 2017 
року в розмірі 3200 грн;

– на рівні мінімальної 
заробітної плати, вста-
новленої з 1 січня 2017 
року;

– 128% від розміру про-
житкового мінімуму для 
працездатних осіб, вста-
новленого з 1 січня 2017 
року;

– 110% від розміру про-
житкового мінімуму для 
працездатних осіб, вста-
новленого з 1 січня 2017 
року, з урахуванням рів-
ня інфляції.

Враховуючи пропози-
ції сторін соціального ді-
алогу, СПО об’єднань 
профспілок ухвалив від-
повідне рішення.

Європейська конфедерація профспілок на засіданні Виконав-
чого комітету за участю керівників національних профспі-
лок прийняла рішення:

• домагатися підвищення заробітної плати європейських 
працівників протягом усього 2017 року;

• підвищення заробітної плати повністю виправдане для боротьби 
із зростанням нерівності і бідності серед працюючих, а також для 
забезпечення росту і відновлення для всіх;

• надання працівникам більшої кількості грошей на витрати спри-
яло б піднесенню всієї економіки набагато ефективніше, ніж ниніш-
ні заходи, такі як зниження податків і скорочення державних 
 витрат, і дало б поштовх розвитку бізнесу та зростанню добробуту 
працівників.

ПОЗИЦІЯ ПРОФСПІЛОК

ЄКП

Доручити Робочій комісії профспілкової сторони під час переговорів з визначення 
розміру тарифної ставки робітника І розряду на 2017 рік на підприємствах і в орга-
нізаціях небюджетної сфери відстоювати таку позицію: визначити цей розмір у Ге-
неральній угоді на 2016-2017 роки на рівні не менше 128% від прожиткового мініму-
му для праце здатних осіб, встановленого з 1 січня п.р.

Європейські профспілки прийняли рішення зробити 2017 рік роком підвищення 
зарплат європейських працівників.

З НОВИМ РОКОМ  
ТА РІЗДВОМ ХРИСТОВИМ!

З ЮВІЛЕЄМ!

ЗА ГІДНУ ОПЛАТУ ПРОСТОЇ 
НЕКВАЛІФІКОВАНОЇ ПРАЦІ!

2017-й – РІК ПІДВИЩЕННЯ ЗАРПЛАТ

ПРИВІТАННЯ

-
-

-

-
-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

-
-

-

-

Андрій ПАРУБІЙ,
Голова Верховної Ради України

-
-

-

Володимир ГРОЙСМАН,
Прем’єр-міністр України

-

-

 
-

-
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Як повідомляє 
прес-служба Мін-
соцполітики, 
одне з основних 

питань стосувалося до-
тримання законодавства 
щодо оплати праці у 
зв’яз ку із встановленням 
з нового року розміру мі-
німальної заро-
бітної плати у 
3200 грн. 
Також 
учасни-
ки нара-
ди отри-
мали 
роз’яс-
нен ня, 
що в об’єд-
на них тери-
торіальних 
громадах і громадах 
обласних центрів з’яви-
ли ся повноваження, згід-
но з якими вони мають 
право контролю за дотри-
манням законодавства 
про працю, здійснювати 
перевірки як юридичних, 
так і фізичних осіб – під-
приємців, які використо-
вують найману працю. 
Більше того, в разі вияв-
лення порушень вони мо-
жуть накладати на по-

рушників високі штра-
фи. До речі, допуск пра-
цівника до роботи без 
оформлення загрожує ро-
ботодавцю штрафом у 
розмірі 17 тис. грн.
Як зазначив міністр соці-
альної політики, контро-
лювати дотримання за-

конодавства орга-
нам місцевого 

самовряду-
вання має 

бути ще й 
вигідно, 
адже до 
місцевого 
бюджету 

зарахову-
ватиметься 

60% податку 
(ПДФО).

Загалом же для держави 
вигода полягає у збіль-
шенні мінімальної заро-
бітної плати та дотри-
манні законодавства в 
сфері зайнятості, розши-
ренні кількості платни-
ків ЄСВ та збільшенні 
надходжень до Пенсійно-
го фонду. А для грома-
дян – це легалізація їх 
праці, завдяки чому на-
копичується страховий 
стаж.

НОВИНИ

-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

ЗМІНИ В ОПЛАТІ ПРАЦІ

ЗАТВЕРДЖЕНО ПЛАН ЗАХОДІВ 
З РЕАЛІЗАЦІЇ ГЕНУГОДИ

Генеральна угода, зо-
крема, містить спіль-
ні домовленості та 
окремі зобов’язання 

сторін щодо підвищення 
конкурентоздатності на-
ціонального виробника, 
забезпечення зростання 
зайнятості, оплати, умов 
та охорони праці, соціаль-
ного захисту працюючих, 
низки гуманітарних пи-
тань та молодіжної полі-
тики.

Як повідомляє прес-
центр ФПУ, план заходів 
затверджено на виконан-
ня Заключних положень 
Угоди, ним передбачено 
до кінця 2017 року реаліза-
цію низки завдань цен-
тральними та місцевими 
органами виконавчої вла-
ди у співпраці з державни-
ми колегіальними органа-
ми, фондами соціального 
страхування та соціальни-
ми партнерами.

Як повідомляє прес-центр 
ФПУ, проект акта було підго-
товлено в зв’язку із змінами 
до законодавства щодо фор-

мування з 1 січня 2017 року схеми по-
садових окладів (тарифних ставок) 
працівників установ, закладів та ор-
ганізацій, що фінансуються з бю-
джету, виходячи з мінімального по-
садового окладу (тарифної ставки), 
який встановлюється у розмірі, не 
меншому від прожиткового мініму-
му для працездатних осіб на 1 січня 
календарного року.

Отже, відповідно до рішення Уря-
ду, з 1 січня 2017 року посадові окла-
ди розраховуються виходячи з роз-
міру окладу (тарифної ставки) пра-
цівника І тарифного розряду ЄТС, 

встановленого у розмірі прожитко-
вого мінімуму для працездатних 
осіб на 1 січня календарного року, а 
саме – 1600 грн.

Водночас керівникам установ, за-
кладів та організацій окремих галу-
зей бюджетної сфери задля недопу-
щення «зрівнялівки» доручається 
забезпечити в межах фонду оплати 
праці диференціацію заробітної 
плати працівників, які отримують її 

на рівні мінімальної, за рахунок 
встановлення доплат, надбавок, пре-
мій, залежно від складності, відпо-
відальності та умов виконуваної ро-
боти, кваліфікації працівника, ре-
зультатів його праці.

Реалізація проекту акта буде 
здійснена в межах видатків, перед-
бачених на оплату праці працівни-
ків бюджетних установ, закладів та 
організацій у 2017 році.

СЕЛЕКТОРНА НАРАДА

АКТУАЛЬНО

28 грудня на своєму засіданні Уряд затвер-
див план заходів з реалізації Генеральної 
угоди щодо регулювання основних прин-
ципів і норм здійснення соціально-еконо-
мічної політики і трудових відносин в Укра-
їні, укладеної 23 серпня 2016 року між Ка-
бінетом Міністрів України, Спільним пред-
ставницьким органом об’єднань профспі-
лок та Спільним представницьким органом 
сторони роботодавців.

На засіданні 28 грудня Кабінет Міністрів України прийняв постанову «Про оплату праці 
працівників установ, закладів та організацій окремих галузей бюджетної сфери».

29 грудня під головуванням віце-прем’єр-
міністра України Павла Розенка відбулася 
селекторна нарада щодо підвищення рівня 
мінімальної зарплати з 1 січня 2017 року. У 
нараді взяв участь Голова СПО об’єднань 
профспілок, Голова ФПУ Григорій Осовий, 
керівники міністерств, голови обласних 
державних адміністрацій, представники 
центральних органів виконавчої влади та 
профспілкових організацій.

 ДОПУСК 
ПРАЦІВНИКА 

ДО РОБОТИ БЕЗ 
ОФОРМЛЕННЯ ЗАГРО-
ЖУЄ РОБОТОДАВЦЮ 
ШТРАФОМ У РОЗМІ-

РІ 17 ТИС. ГРН.

-
-

НА ЧАСІ
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ПЕРЕД ЗАГРОЗОЮ 
МАСОВОГО БЕЗРОБІТТЯ

Як повідомляє прес-центр 
ФПУ, у зверненні, підписа-
ному головою Профспілки 
Василем Мойсюком, 

наголошується: вивільнен-
ня такої кількості лю-
дей у зоні АТО, в адмі-
ністративному цен-
трі області, де зна-
йшли притулок де-
сятки тисяч виму-
шених переселен-
ців з окупованої 
території та осо-
бливо гостро сто-
їть проблема за-
йнятості, призве-
де до масового без-
робіття, від чого по-
страждають не тіль-
ки звільнені працівни-
ки, а й їхні сім’ї.

Профспілка категорично 
заперечує проти звільнення пра-
цівників, які втратять свій заробі-
ток і засоби для існування, а держа-
ва – внески до бюджету і відповід-
них соціальних фондів.

До того ж, персонал скорочують 
саме тоді, коли на підприємстві на-
рощується випуск аміачної селі-
три, вирішуються проблеми з по-
стачанням електроенергії і природ-
ного газу, що в перспективі дасть 
розвиток виробництву мінераль-
них добрив.

Водночас ПрАТ «Сєвєродонець-
ке об’єднання Азот», як і всі інші 

українські підприємства, що виро-
бляють мінеральні добрива, несуть 
збитки через демпінг російського 
імпорту азотних добрив та неспро-

можність Уряду розпочати швидкі 
ефективні заходи щодо захисту віт-
чизняного ринку. Так, у 2015 році 
обсяги імпорту азотних добрив 
склали 1060 тис. тонн, з них до 80% 
становили добрива російського по-
ходження, кошти від реалізації 
яких надійшли до країни-агресора. 
Бездіяльність влади у цьому пи-
танні може стати причиною загибе-
лі вітчизняної хімічної індустрії, 
призвести до звільнення 40 тис. 
працівників галузі та прямих збит-

ків в економіці країни. У такій си-
туації тільки введення істотних, а 
не формальних, загороджувальних 
мит може дати українським хіміч-
ним підприємствам можливість 
вижити, а працівникам – не втрати-
ти роботу.

«З огляду на наявну ситуацію, 
просимо Вас, вельмишановний Во-
лодимире Борисовичу, доручити 
Міністерству економічного розви-
тку і торгівлі та міжвідомчій комі-
сії з міжнародної торгівлі встано-
вити розмір мит на рівні, що дозво-
лить усунути збитки, завдані укра-
їнським виробникам мінеральних 
добрив від демпінгового імпорту з 
країни-агресора та створить умови 
для захисту вітчизняного виробни-
ка, – йдеться в листі. – Сподіваємо-
ся на Вашу підтримку вітчизняних 
виробників мінеральних добрив та 
отримання відповіді для інформу-
вання колективу підприємства».

ЗУСТРІЧ

ОФІЦІЙНО

27 грудня у Федерації профспілок України 
відбулася зустріч Голови ФПУ Григорія Осово-
го з міжнародним експертом 3F, представни-
ком Глобальної федерації профспілок 
IndustriALL Вадимом Борисовим.

У зустрічі взяли участь представники: від терито-
ріальних профоб’єднань – голова Дніпропетров-
ського об’єднання профспілок Віталій Дубіль, 
від роботодавців – Родіон Колишко, від дансько-

українського проекту «Посилення внеску профспілок у 
забезпечення гідної праці, захисту прав працівників та 
демократизацію в Україні» – Валентина Шевченко.
Тема розмови стосувалася визначення перспектив та роз-
ширення співробітництва в рамках дансько-українського 
освітнього проекту. Учасники перемовин окреслили низку 
перспективних напрямків подальшої співпраці, зокрема 
щодо розроблення в Україні новітніх професійних стан-
дартів, нових стандартів професійно-технічної освіти, по-
силення ролі профспілок у подальшому розвитку соціаль-
ного діалогу на усіх рівнях, у тому числі щодо участі пред-
ставників від профспілок у роботі галузевих рад, підви-
щення рівня безпеки праці на виробництві і т. ін.

Професійна спілка працівників житлово-ко-
мунального господарства, місцевої промисло-
вості, побутового обслуговування населення 
України підтвердила статус репрезентативно-
го партнера.

Після перевірки наданих Профспілкою докумен-
тів та керуючись Законом України «Про соціаль-
ний діалог в Україні», Національна служба посе-
редництва та примирення 23 грудня прийняла рі-

шення про визнання Професійної спілки працівників 
житлово-комунального господарства, місцевої промис-
ловості, побутового обслуговування населення України 
такою, що підтвердила репрезентативність на галузево-
му рівні для участі в колективних переговорах з укла-
дення галузевих (міжгалузевих) угод та для делегуван-
ня представників до органів соціального діалогу на від-
повідному рівні. Свідоцтво про репрезентативність го-
лова НСПП Олександр Окіс вручив голові ЦК Профспіл-
ки Олексію Романюку.

-

-

-

Центральна рада Профспілки працівників хімічних та нафтохімічних галузей промис-
ловості України за дорученням працівників ПрАТ «Сєвєродонецьке об’єднання Азот» 
звернулась до Прем’єр-міністра України Володимира Гройсмана з проханням втрути-
тися в ситуацію, що виникла на підприємстві у зв’язку з наміром адміністрації скоро-
тити 1733 штатних одиниці, що становить третину колективу, через вимушене згортан-
ня виробництва.

ПРОФСПІЛКА ЗВЕРНУЛАСЬ ДО ГЛАВИ УРЯДУ 
З ПРОХАННЯМ ЗАХИСТИТИ ПРАЦІВНИКІВ 

ПрАТ «СЄВЄРОДОНЕЦЬКЕ ОБ’ЄДНАННЯ АЗОТ»

БЕЗ-
ДІЯЛЬНІСТЬ 

ВЛАДИ У ВИРІШЕН-
НІ ПИТАННЯ ЗАХИСТУ 

ВНУТРІШНЬОГО РИНКУ 
МОЖЕ СТАТИ ПРИЧИНОЮ 

ЗАГИБЕЛІ ВІТЧИЗНЯНОЇ ХІ-
МІЧНОЇ ІНДУСТРІЇ, ПРИЗВЕС-

ТИ ДО ЗВІЛЬНЕННЯ 40 ТИС. 
ПРАЦІВНИКІВ ГАЛУЗІ ТА 

ПРЯМИХ ЗБИТКІВ В 
ЕКОНОМІЦІ КРА-

ЇНИ.

-

-
-

-

НАША БОРОТЬБА
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– Вадиме Дмитровичу, що вплинуло на 
вибір Вами професії? Де розпочинали 
свою трудову діяльність?

– Я народився на Далекому Сході, в 
Амурській області Російської Федерації, в 
сім’ї військовослужбовця, яка весь час пе-
ресувалася країною до місця служби бать-
ка. Після війни з матір’ю оселилися на ост-
рові Сахалін, куди приїхали в 1948 році у 
пошуках батькової частини. Батька ми так 
і не знайшли. Там я закінчив школу-семи-
річку, продовживши навчання у Південно-
сахалінському лісотехнічному технікумі. 
На той час мене цікавила система розве-
дення лісу, його переробка.

Навчання в технікумі, який я закінчив з 
червоним дипломом, та одночасне отриман-
ня навичок у сфері збереження деревини 
спонукали мене вступити до Ленінградської 
лісотехнічної академії. Закінчивши акаде-
мію в 1963 році, після розподілу влаштувався 
на роботу до Ленінградського фанерно-ме-
блевого комбінату. Розпочинав майстром, 
потім став начальником інструментального 
цеху, заступником головного механіка, голо-
вним механіком меблевого виробництва. 

Після переїзду до Києва працював на 
посаді головного інженера експеримен-
тальної фабрики інституту «Укргіпроме-
блі», далі – начальником асортиментного 
відділу того ж інституту, завідувачем від-
ділу конструювання засобів механізації.

– Пропозиція очолити Профспілку 
працівників лісових галузей виявилася 
для Вас несподіваною? 

– Не скажу, що це була несподівана про-
позиція. Коли я працював керівником від-
ділу інституту «Укргіпромеблі» й одночас-
но був головою профкому Українського на-
уково-виробничого меблевого об’єднання, 
доводилося вирішувати багато питань 
щодо захисту трудових прав працівників, 
покращення їх житлово-побутових умов. 

У 1980 році мені запропонували перейти 
працювати до Республіканського комітету 
профспілки «Ліспапірдеревпрому». Ось 
так і розпочався мій шлях у профспілках. 
Спочатку був заступником голови Респу-
бліканського комітету профспілки, а в 1990 
році, коли була створена Федерація неза-
лежних профспілок України, спілчани об-
рали мене головою ЦК Профспілки пра-
цівників лісових галузей України.

– Які напрями роботи у той час Ви 
для себе визначили пріоритетни-
ми? Якими були перші кроки?

– Ці напрями профспілковим праців-
никам диктувало саме життя. З перших 
днів роботи потрібно було вирішувати ор-
ганізаційні та інші питання, заглиблюва-
тися в кожну ситуацію певного підприєм-
ства, певного колективу, де мали місце по-
рушення законодавства з охорони праці, 
при виплаті зарплати чи розподілі житла 
для працівників… Усі ці питання, а також 
спори, що виникали між керівниками та 
робітниками, регулярно розглядалися на 

засіданнях нашої організації. Кожну про-
блему розглядали предметно, намагалися 
заспокоїти ту чи іншу сторону, якщо вини-
кали розбіжності. І це нам вдавалося.

У той час дуже популярними були різ-
номанітні курси, семінари. Проводилося 
навчання голів ЦК, обкомів, проф-
об’єднань. На жаль, сьогодні навчання го-
лів ЦК профспілок проводиться рідко.

– Якщо озирнутися назад, порівняти 
дев’яності роки минулого століття і май-
же два десятиліття нинішнього, на Вашу 
думку, коли профспілкам було важче?

– У часи, коли панувала компартія, 
профспілки називали «приводним реме-
нем» партії та уряду. Але з них і питали 
дуже жорстко. Скільки часу профпраців-
ники бували у відрядженнях? Скільком 
людям допомогли? У скількох справах бра-
ли участь і вирішували трудові спори та 
конфлікти? І контролювали нас не тільки 
профспілкові, а й партійні органи. Саме 
життя змушувало бути у вирі людських 
турбот, вирішувати проблеми людей праці.

Сказати, що тоді було важче, а зараз – 
легше, не можу. На мою думку, коли була 
зруйнована партійна система, профспілки 
стали самостійними, свободи нібито стало 
більше. Проте й проблем додалося. Раніше 
основні соціально-економічні питання ви-
рішувалися простіше: люди були забезпече-
ні роботою, зарплата виплачувалася без за-
тримок, підприємства мали комплекси со-
ціально-культурних послуг. А сьогодні си-
туація інша: безробіття, масова невиплата 
зарплати працівникам, ріст виробничого 
травматизму. І це стало звичним явищем.

Більше того, у нас діє закон про проф-
спілки, але Уряд, Президент намагаються 
утискати профспілки, порушують закони, 

покликані захищати людину праці. За-
мість дієздатного соціального діалогу 
профспілкам доводиться постійно кон-
фліктувати та примушувати владу їх чути.

Сьогодні кожен з нас чудово розуміє, як 
багато лиха звалилося на нашу державу. 
Та, на жаль, перспективи поліпшення си-
туації найближчим часом мізерні. 

– На які пріоритети в своїй роботі орі-
єнтується профспілка лісових галузей 
сьогодні?

– На сьогоднішній день для профспілки 
лісових галузей основними орієнтирами її 
діяльності є зайнятість спілчан, забезпе-
чення гідного рівня зарплати та безпечних 
умов праці. Питання зарплати працівни-
ків, яка б відповідала їх нелегкій праці, за-
вжди було в центрі уваги профспілки. У 
цьому напрямі фахівці апарату надають 
практичну допомогу первинним профспіл-
ковим організаціям у формуванні вимог 
щодо забезпечення зростання оплати пра-
ці спілчан, вносять обґрунтовані пропози-
ції до проекту держбюджету відносно 
збільшення її мінімального розміру. 

Також серед пріоритетів особливе місце 
посідає питання охорони праці. Найважли-
вішим завданням було і залишається за-
безпечення на кожному підприємстві, в 
кожній організації принципів пріоритет-
ності життя і здоров’я працівників, відпо-
відальності роботодавця за створення без-
печних і здорових умов праці.

– Чи бачите Ви перспективи стабільно-
го розвитку галузі у майбутньому?

– Щиро вірю в те, що нашій країні потріб-
на своя меблева індустрія – не кустарне ви-
робництво товарів широкого вжитку в га-
ражних приміщеннях, а виробів високого 
класу. Можливо, варто було б об’єд нати дві 
споріднені галузі: з вирощування деревини 
та її переробки і реалізації, створивши єдину 
структуру, яка б займалася ще й експортом.

– Якби можна було повернутись у мину-
ле, Ви змінили б щось у своєму житті? 

– Можливо. За фахом я механік, тому 
міг би зосередитись саме на цій роботі. 
Весь час моєї роботи в профспілці мене 
оточував колектив висококваліфікованих 
працівників – фахівців своєї справи, тож 

уклінно хочу подякувати їм за ту допо-
могу, яку вони надавали в обстоюван-

ні соціально-економічних прав та 
інтересів спілчан. Завдяки їхньому 
досвіду та підтримці нам багато 
чого вдалося зробити. 

Розмовляла Тетяна РУБАН,  «ПВ»
Фото автора

ТУРБОТА

ІНТЕРВ’Ю З ЮВІЛЯРОМ

Цьогоріч Святий Мико-
лай запросив дітей 
учасників АТО до себе 
у тимчасову резиден-

цію, що розташована в Музеї 
лісу поряд із Костополем. Тут 
і влаштували святкове дій-
ство для малечі: із забавами, 
новорічними персонажами, 
колядками та подарунками.
Свято відбулося за ініціативи 
Федерації профспілок області. 
До його організації долучили-
ся голови обласних проф-
організацій. За словами голо-
ви ФПО Миколи Шершуна, ро-
бити щось для дітей – щастя і 
насолода! Подивившись на їх 
натхненні і радісні обличчя, 
заряджаєшся силою та енергі-
єю для життя та роботи. 
Малечу з батьками в Музеї 
лісу зустрічали колядники, 
вони заспівали гарних пісень, 
побажали здоров’я та благо-
получчя всім присутнім на 
святі. Погода цього дня вида-
лася чудовою. Музей лісу ви-
глядав казково. Біленький 
сніжок, немов килим, укрив 
лісові галявини. Ошатна кра-
суня-ялинка тішила око гос-
тей. Легенький морозець по-
щипував щічки малят. І ось 
залунали звуки гонгу. З лісу 
виїхали два коні-рисаки, які 
везли сані, а на санях сидів 
сам Миколай. У дітей від не-
сподіванки перехопило по-

дих, адже сані в Миколая 
були дощенту заповнені по-
дарунками: для хлопчиків і 
для дівчаток були вони різні. 
Загальне заціпеніння пере-
рвав його заклик: «Підходьте 
слухняні діточки за подару-
ночками!» І ринула дитяча 
юрба до саней, аби з рук само-
го Святого Миколая отрима-
ти дарунки… А потім дітла-
хів запросили до забави. Ціка-
ві конкурси, квести з пошуку 
секретних листівок у лісі, 
сніжні бої, перегони в шортах 
Миколая, які були на кілька 
розмірів більші, долання пе-
решкод на швидкість, танці 
біля ялинки – і це далеко не 
повний перелік ігор у рези-
денції Миколая. А на закін-
чення всіх гостей – і великих, 
і малих у Музеї лісу пригоща-
ли смачним кулішем та напу-
вали гарячим чаєм. 
Свято вдалося. Дітки, залиша-
ючи гостину, обіцяли батькам 
слухатися цілий рік, аби й на-
ступного запросив Миколай їх 
до себе в резиденцію. Органі-
затори ж пообіцяли і далі на-
слідувати добрі вчинки Мико-
лая! З тим, аби цей добрий по-
чаток в майбутньому став тра-
дицією, а свято Миколая – свя-
том милосердя, доброти, про-
щення і любові до ближніх!

Жанна АРСЕНІЧЕВА

1 січня виповнилося 80 років голові Профспілки працівників лісових галузей України Вадиму 
Сібільову. Ось уже понад 30 років він очолює галузеву профспілку, виконуючи благородну 
місію із захисту соціально-економічних прав працівників паперової та деревообробної галу-
зей країни. Це найдосвідченіший професіонал у справі захисту інтересів людини праці, до 
якого йдуть за порадою не тільки спілчани, а й колеги. Про свій життєвий шлях та діяльність 
профспілки у нинішніх складних умовах ювіляр розповів «Профспілковим вістям».

ПОКЛИКАННЯ ЗАХИЩАТИ ЛЮДЕЙ ПРАЦІ

Цілий рік усі ми – й дорослі, й малята з нетер-
пінням очікували на зимові свята. Особливо 
чекали приходу Святого Миколая, адже весь 
християнський світ вважає його за великого 
угодника Божого, який допомагає бідним, 
творить чудеса, допомагає нужденним та, 
звичайно ж, обдаровує дарунками малечу.

-

-
-

ІЗ ПЕРШИХ ВУСТ

ПРИВІТАННЯ
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Лілія ГРИНЕВИЧ, міністр освіти й науки:

ЗА ЄВРОПЕЙСЬКИМ 
ЗРАЗКОМ

В основу пенсійної реформи, 
розробленої Урядом, покладе-
ний західний зразок. Пенсійні 
виплати будуть формуватися з 
трьох джерел: перша частина 
надходитиме із солідарного 
фонду, друга – з накопичуваль-
ного, а третю забезпечать при-
ватні страхові фонди. Міністер-
ство соцполітики заявляє, що 
необхідність реформи в солідар-
ній системі, за якої пенсійні ви-
плати забезпечує категорія пра-
цюючих українців, назріла дав-
но, тож над нею потрібно пра-
цювати саме нинішнього року. 

За оцінками статистиків, сьо-
годні один зайнятий українець 
забезпечує пенсією одного пенсі-
онера. Проте якщо колись ці вне-
ски задовольняли потреби у ви-
платах практично в повному об-
сязі, то наразі цих сум явно не ви-
стачає – витратна частина Пен-
сійного фонду становить близько 
250 млрд грн, у той час як дохід-
на оцінюється в 170 млрд. Не-
складно підрахувати, що неста-
ча становить 80 млрд грн, які в 
Україні перекриваються бю-
джетними коштами. 

Віце-прем’єр-міністр України 
Павло Розенко наголошує: якщо 
зберегти солідарну систему, та-
кий розрив завадить збільшен-
ню пенсій у майбутньому.

Як упровадити накопичу-
вальну пенсійну систему? Для 
управління накопичувальним 
пенсійним фондом Уряд обіцяє 
сформувати відповідальний ор-
ган у вигляді ради, склад якої 
визначатиме Кабмін. Головною 
функцією ради буде залучення 
компаній з управління актива-
ми фонду. Павло Розенко зазна-
чає, що така практика виправ-
дала себе в західних країнах, 
так що немає жодних причин 
для сумнівів, що в Україні цей 
досвід не приживеться. 

Щодо накопичувальної систе-
ми, то це виглядатиме так. Ті, 
кому ще не виповниться 35 років, 
братимуть в ній участь обо в’яз-
ково, а кому більше й до 55, мо-
жуть підключатися добровільно. 
У 2017 році внесок складе 2%, і 
щороку підвищуватиметься на 
1% до 7% до 2022-го, а після 2020 
року його підвищувати не пла-
нують. Крім того, в рамках пен-
сійної реформи Мінсоцполітики 
планує розробити модель, що 
буде враховувати насамперед 
страховий стаж, а не загальний 
стаж або вік людини.

Глава Уряду Володимир 
Гройсман наприкінці минулого 
року заявив, що стратегічним 
завданням на рік нинішній Каб-
мін вважає створення справед-
ливої пенсійної системи, яка за-
безпечить підвищення пенсій 
для українських громадян. Од-

нак зробити це порухом чарів-
ної палички неможливо. 

Що реально може змінитися 
в пенсійній сфері нинішнього 
року? 

У 2017 році на громадян Укра-
їни очікують серйозні зміни – 
представники Мінсоцполітики 
розкрили подробиці реформу-
вання пенсійної системи. Зако-
нопроект уже узгоджений з Каб-
міном і поданий до Верховної 
Ради для розгляду.

Багато говорять про те, що 
проведення пенсійної реформи 
(включаючи підвищення пен-
сійного віку) є однією з голо-
вних вимог МВФ для продо-
вження фінансування реформ. 
Насправді ж це не так, ствер-
джують експерти. Фонд не вима-
гає підвищення віку, і реформа 
як така йому не дуже й цікава. 
Головна його турбота – збалан-
сування пенсійної системи в ці-
лому. Інструменти для досяг-
нення цієї мети Уряд має обрати 
самостійно і захищати їх перед 
експертами МВФ.

ЗАМОВЛЯЙМО 
МЕДИЧНІ ПОСЛУГИ

Стартує перший етап медич-
ної реформи, якого українці очі-
кують уже не перший рік. Наре-
шті з’явилась надія, що крига 
скресла. У 2017 році планують 

впровадити медичне страхуван-
ня: безкоштовний державний па-
кет вартістю 210 грн для кожного 
пацієнта, система реімбурсації 
лікарських препаратів, щоправ-
да не для всіх, а тільки для обме-
женої категорії, електронні реє-
стри для обміну медичною ін-
формацією. Уряд анонсує ство-
рення Національного агентства, 
що стане єдиним національним 
замовником медичних послуг. 
Крім того, в рамках реформи для 
лікарів запровадять обов’язкове 
ліцензування.

Заступник міністра охорони 
здоров’я з напрямку реформ Пав-
ло Ковтонюк налаштований рі-
шуче: «За 25 років незалежності 
України був розроблений 21 зако-
нопроект про державне страху-
вання, але жоден не пройшов. 

Цього разу ми вирішили діяти 
рішуче і впроваджувати зміни в 
медицину вже з 2017 року».

Істотною відмінністю між 
тим, що є зараз, і тим, що плану-
ється реалізувати під час рефор-
ми в медицині, є те, що раніше 
робили ставку на лікування хво-
роб, а нова система прагне зміц-
нити здоров’я пацієнтів. Саме 
тому реформа, яка розпочнеться 
цього року, торкнеться насампе-
ред первинної ланки (полікліні-
ки, амбулаторії, центри первин-
ної медико-санітарної допомоги 
– ЦПМСД). Адже первинна ланка 
відповідає за профілактику за-
хворювань і ранню діагностику. 
Це практика розвинених європей-
ських країн, тож може слугувати 
прикладом для реформування 
національної медичної галузі.

У нинішньому році реально завершити реформування або досягти 
помітних зрушень за кількома напрямками: пенсійна, медична, освіт-
ня реформи. Це ті перетворення, на які чекає суспільство. Українці 
не можуть і не бажають жити в режимі, за якого реформи можливі 
лише в обмін на фінансову допомогу. Громадськість усвідомила, що 
реформи мають впроваджуватися не для того, аби задовольнити 
ЄС, МВФ чи ще когось із фінансових кредиторів. Це потрібно для 
української економіки і суспільства загалом. Чи принесуть користь 
народу України анонсовані на нинішній рік реформи? 

Оксана СИВАК, заступник міністра охорони 
здоров’я:

-

-
-

2017-й ДЛЯ УКРАЇНИ: РЕВОЛЮЦІ
ПРОРИВ ЧИ ГАЛЬМУВАННЯ?
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Олег УСТЕНКО, виконавчий директор Фонду 
Блейзера:

-

-
-

Юрій ГАВРИЛЕЧКО, експерт організації «Фонд 
суспільної безпеки»:

-

-

Н -

-
-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Що конкретно може зміни-
тися? Дуже багато, якщо ре-
форми не загальмуються. На-
приклад, українці зможуть 
вільно обирати сімейного лі-
каря і педіатра для своїх ді-
тей, підписуючи з ним прямі 
угоди з чітко визначеним об-
сягом послуг, гарантованих 
та оплачених державою. У ви-
падку, якщо пацієнта не задо-
вольняє сімейний лікар, він 
зможе його змінити. При-
в’язка до місця проживання 
скасовується. Хоча слід визна-
ти, що й сьогодні пацієнт має 
право звернутися до того ліка-
ря, який йому подобається 
більше. Але нині лікар не за-
цікавлений прийняти більше 
громадян, окрім тих, хто нале-
жить до його дільниці. 

Після першого етапу рефор-
ми все зміниться, переконані 
в Міністерстві охорони 
здоров’я. Аби лікар зміг отри-
мувати нормальну заробітну 
плату, він повинен підписати 
контракт із 2 тис. пацієнтів. 
Після підписання контракту 
дані про пацієнта і кількість 
підписаних контрактів вно-
сяться до єдиного реєстру па-
цієнтів. Після того як усі паці-
єнти будуть внесені до реє-
стру, можна буде підрахувати 
їх кількість і розробити тари-
фи на надання послуг у вто-
ринній та третинній ланках.

Завдання центральної влади 
– розробити і затвердити прото-
коли лікування пацієнтів. Ін-
шими словами, протоколи – це 
рекомендації лікарю, при яких 

симптомах які види обстежен-
ня і ліки призначати. А місцева 
влада повинна забезпечити ви-
конання цих протоколів у лі-
карнях, у тому числі закупити 
необхідне обладнання. 

У профільному міністерстві 
кажуть, що модель, яка існує 
на папері, на практиці може 
спрацювати не так, як очікува-
лось, але в процесі реформи не-
доліки будуть коригуватися. 
Головне – почати змінювати 
медицину в Україні. Щоправ-
да, громадяни ще не зовсім 
збагнули, що означає заява ви-
конувача обов’язків міністра 
охорони здоров’я Уляни Су-
прун про те, що наша мета – не 
реформа, а створення абсолют-
но нової системи медицини.

КЛЮЧОВІ ПРАВИЛА 
ГРИ 

Якщо вірити чиновникам з 
Міністерства освіти, ниніш-
нього року має докорінно змі-
нитися вітчизняна сфера осві-
ти. На початку грудня 2016 
року на засіданні Кабінету Мі-
ністрів було представлено по-
літичну пропозицію «Нова 
українська школа». Експерти 
вже назвали цей документ 
стратегічною основою для по-
дальшої діяльності Уряду з 
реформування середньої осві-
ти до 2029 року. Представляю-
чи проект, міністр освіти Лі-
лія Гриневич заявила: Украї-
на має перейти від школи 
знань до школи компетент-
ностей. Що це означає на 
практиці, міністр пояснила на 
прикладі: можна читати на 
швидкість, а можна читати з 
розумінням прочитаного. Так 
от, школа компетентностей – 
це читання з розумінням, роз-
тлумачила пані Гриневич. Се-
редня школа не готує своїх ви-

пускників до майбутнього 
життя в суспільстві, відтак си-
туацію треба виправляти. 
І чим швидше, тим краще, по-
годжуються експерти освіт-
ньої сфери. Деякі взагалі 
стверджують, що зміни є кри-
тично необхідними.

Частина аналітиків уважа-
ють документ позитивним, 
але значною мірою деклара-
тивним. Відтак його положен-
ня потребують конкретних 
механізмів з чітко визначени-
ми термінами реалізації, від-
повідальними особами і їх 
персональною відповідальніс-
тю за невиконання певних 
кроків у межах реформи. 
Адже мало заявити, що ми по-
чинаємо будувати «нову укра-
їнську школу», треба такі на-
міри наповнити конкретикою.

«На мою думку, графік 
упровадження реформи має 
бути більш інтенсивним, і Мі-
ністерство фінансів із цим по-
годиться. Адже якщо пораху-
вати наші втрати від негатив-
них тенденцій, які ми вже спо-
стерігаємо в суспільстві, з ін-
вестиціями в освіту, то втрати 
будуть більшими», – зазначив 
Прем’єр-міністр Володимир 
Гройсман під час обговорення 
концепції «Нової української 
школи». За результатами засі-
дання Уряду підтримав полі-
тичну пропозицію. 

У профільному відомстві 
наголошують, що концепція 
«Нова українська школа» про-
йшла широке громадське об-
говорення, до якого долучи-
лись представники всіх заці-
кавлених сторін: освітяни, 
батьки, експерти, роботодав-
ці, представники професійних 
спільнот, громадські діячі 
тощо. Однак не зайве активі-
зувати ще й суспільний діалог 
довкола реформи загальної 
середньої освіти.

Лише 10% 
БАТЬКІВ, 15,3% УЧИТЕЛІВ 

ТА 8,8% ДИРЕКТОРІВ 
ШКІЛ ПОГОДЖУЮТЬСЯ 

З ТВЕРДЖЕННЯМ,  
ЩО СЕРЕДНЯ ОСВІТА В 

УКРАЇНІ ГОТУЄ  
ДО МАЙБУТНЬОГО 

ЖИТТЯ В СУСПІЛЬСТВІ.

Із 12,5 млн
УКРАЇНСЬКИХ 
ПЕНСІОНЕРІВ 
ПРИБЛИЗНО 
ПОЛОВИНА 

ОТРИМУЮТЬ 
МІНІМАЛЬНУ  

ПЕНСІЮ.

500 млн 
гривень 
ЗАКЛАВ КАБІНЕТ 

МІНІСТРІВ  
НА РЕІМБУРСАЦІЮ 

ЛІКІВ  
ДО ДЕРЖАВНОГО 

БЮДЖЕТУ 2017 РОКУ.

ЙНИЙ 
ВЛАДА ІНШОГО 

ҐАТУНКУ
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ПРОДОВЖУЮЧИ  
СЛАВНІ ТРАДИЦІЇ
22 грудня у Будинку профспі-
лок відбулися урочисті збори, 
присвячені 110-річчю проф-
спілкового руху Придніпров’я 
та підсумкам роботи Дніпропе-
тровського обласного об’єд-
нання профспілок у 2016 році. 
На зібрання були запрошені 
представники профспілкових 
організацій, ветерани проф-
спілкового руху.
У заході взяв участь і виступив 
Голова Федерації профспілок 
України Григорій Осовий.Представник Уповноваженого розповіла про по-

вноваження представництва, основні напрям-
ки діяльності в області, відповіла на запитан-
ня профспілковців. 

За результатами зустрічі визначено сфери спільної ді-
яльності галузевих профспілкових об’єднань, досягнуто 
домовленостей щодо спільного моніторингу порушень 
прав людини у сфері праці, аналізу законопроектів, рі-
шень органів місцевого самоврядування, підвищення 
рівня знань про власні права працівників, організації 
протестних дій і публічності позицій профспілок.

Вл. інф. ФПО

Чернігівська обласна організація Профспілки пра-
цівників освіти і науки України вважає пріоритет-
ним завданням системи профспілкової освіти фор-
мування знань, умінь та навичок профспілкового 
лідера для ефективного захисту прав спілчан.

З метою підвищення рівня знань керівників організа-
ційних ланок профспілки було проведено навчання 
на базі Навчально-методичного центру профспілок 
області. Формою навчання було обрано тренінг «Лі-

дерство. Компетенції профспілкового лідера», який провела 
викладач НМЦ, тренер, практичний психолог Ірина Глушко.
Учасники тренінгу визначали, хто такий «лідер», які зна-
ння та навички потрібні профспілковому активісту, як ста-
ти успішним лідером і спонукати до активності інших. Здо-
буті знання учасники закріпили на практиці під час роботи 
в групах, визначаючи самостійно компетенції профлідера. 
У ході тренінгу викладач розкрила поняття «професійного 
вигорання» та психологічні аспекти цього явища. Разом з 
тренером очільники організаційних ланок визначали шля-
хи подолання негативного «переродження» профлідера.

Ніна ДУДКА

21 грудня відбулася зустріч членів президії 
Федерації профспілок Черкаської області з 
регіональним координатором у Черкаській 
області Уповноваженого Верховної Ради 
України з прав людини Лесею Валяєвою.

ЧЕРКАЩИНА

ЧЕРНІГІВЩИНА

ЗУСТРІЧ ІЗ 
ПРЕДСТАВНИКОМ 

ОМБУДСМЕНА

ПРОФЕСІОНАЛІЗМ 
ПРОФЛІДЕРІВ – 
У ЦЕНТРІ УВАГИ 

ОБЛАСНОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ

Відкриваючи зустріч, голова 
облпрофоб’єднання Віталій 
Дубіль зазначив, що проф-
спілки області мають славну 

історію. Ще на початку минулого 
століття в Катеринославській гу-
бернії діяли кілька робітничих до-
поміжних кас, організацій взаємо-
допомоги – вчителів, лікарів, друка-
рів, торговельних службовців, і 
представники двох останніх восени 
1905 року стали учасниками першої 
всеросійської конференції профспі-
лок, яка заклала підвалини проф-
спілкового руху країни. Отже, не на 
порожньому місці відтоді почали 
створюватись делегатські збори на 
легендарній Брянці та інших вели-
ких підприємствах, які були легалі-
зовані після виходу 4 березня 1906 
року «Временных правил о профес-
сиональных обществах…». І вже не-
забаром у губернії діяли 50 профор-
ганізацій, що зосередились на еко-
номічній, організаційно-масовій, 
правовій та культурно-виховній ро-
боті, випуску журналу «Вестник 
труда», що став одним з перших ре-
гіональних профвидань країни.

Найбільш чисельними і бойовими 
були профспілки металістів, робіт-
ників млинів, залізничних, лісо-
пильних майстерень, друкарів, 
трамвайників, шевців та ін. Уся їхня 
діяльність координувалася створе-
ним того ж 1906 року за ініціативою 
галузевих організацій Центральним 
бюро профспілок, прообразом ни-
нішнього облпрофцентру. В жор-
сткому протистоянні з царизмом і 
капіталом формувалась кадрова 
основа профспілок, зростали їх масо-
вість та вплив. Головні вимоги сто-
сувались підвищення зарплати, за-
провадження восьмигодинного ро-

бочого дня, безпечних умов праці. 
Брали активну участь профспілки й 
у громадсько-політичному житті, 
виборних кампаніях, підтримували 
зв’язок з депутатами царської держ-
думи М. Михайличенком, Г. Кузнє-
цовим, О. Караваєвим, С. Рижковим.

Тоді ж зароджувалися перші па-
ростки соціального діалогу проф-
спілок з владою та роботодавцями. 
Але, на жаль, тоді в країні взяли 
гору радикальні настрої, що призве-
ло до революційних потрясінь. «І 
дуже хочеться, – сказав Віталій Ду-
біль, – щоб це стало уроком для всіх: 
краще вирішувати проблеми не на 
барикадах, а за столом перемовин, 
без руйнування державних підва-
лин та економіки».

Згадали на зборах й про внесок 
подальших поколінь профактивіс-
тів області у справу захисту людей 
праці та розвитку профруху.

Сьогодні ці тенденції продовжу-
ють їхні нащадки. За багатьма на-
прямами економічної, організацій-
но-кадрової, правозахисної роботи 
дніпропетровці займають провідні 
позиції. Велика увага приділяється 
також інформаційно-пропагандист-
ській роботі, підвищенню мотива-
ційних чинників профспілкового 
членства. Так, за останні роки було 
підготовлено близько десятка ви-
дань про історію та сьогодення 
профспілкових організацій області.

На високому рівні ведеться соці-
альний діалог, зокрема підготовка 
до укладення нової Територіальної 
угоди. Про авторитет профспілок, 
до речі, свідчить і той факт, що в 
цей день їх прийшли привітати з 
ювілеєм голова обласної ради Гліб 
Пригунов, перший заступник голо-
ви облдержадміністрації Олег Куж-
ман, голова Федерації організацій 
роботодавців Віктор Сергєєв,  

начальник обласного відділення 
НСПП Ігор Чуб.

Беруть профспілки області ак-
тивну участь і в діяльності Федера-
ції профспілок України. Зокрема, 
одними з найчисельніших були де-
легації профцентру під час цього-
річних всеукраїнських акцій про-
тесту в м. Києві, за що Віталій Ду-
біль висловив профактивістам по-
дяку, зазначивши, що згуртованість 
та активна позиція профспілок до-
зволили цьогоріч відновити соці-
альний діалог на національному 
рівні, підписати Генеральну угоду 
та розгорнути на її основі підготов-
ку галузевих угод та колдоговорів, 
розпочати, нарешті, реформу систе-
ми оплати праці та домогтися змен-
шення зарплатних боргів, перегля-
нути на місцях порядок формуван-
ня тарифів на теплопостачання (і це 
вже дає наочні результати, примі-
ром у Дніпрі та Кривому Розі, де 
оплату знижено вдвічі). Проте, є ще 
й чимало невирішених проблем, 
над якими наполегливо працюють 
дніпропетровські профспілки.

Про історичні періоди, нинішні 
досягнення та проблеми розповіли 
на зборах керівник координаційної 
ради голів профорганізацій м. Мар-
ганця, голова профкому місцевого 
ГЗК Анатолій Буряк і колишній го-
лова облпрофцентру Василь Ткачен-
ко. З привітанням до учасників збо-
рів звернулась керівник Центру реа-
лізації українсько-данського проек-
ту Валентина Шевченко, яка зазна-
чила, що дніпропетровці мають ве-
ликий авторитет і на рівні міжна-
родного профспілкового руху, про 
що, зокрема, йдеться у телеграмі 
учасникам цих зборів від керівни-
цтва данського профцентру (разом з 
нею тут же був присутній експерт 
данської профспілки 3F, представ-
ник  Глобальної федерації профспі-
лок IndustryALL Вадим Борисов).

Кращі профспілкові працівники, 
активісти з нагоди свята були від-
значені грамотами обласної ради та 
профспілковими нагородами.

Віктор КОВРИГА

ДНІПРЯНЩИНА

-
-

-



ПРОФСПІЛКОВІ 
ВІСТІ  № 1
5 січня 2017

11РЕГІОНИ

ПОЛТАВЩИНА

19 грудня в Полтавській обласній 
державній адміністрації відбула-
ся зустріч сторін соціального ді-
алогу: представників органів ви-
конавчої влади, обласної ради, 
професійних спілок та робото-
давців для підписання територі-
альної угоди між облдержадміні-
страцією, облрадою, обласним 
об’єднанням організацій робото-
давців та обласною радою про-
фесійних спілок на 2017 рік. З вітальним словом виступила та поінформувала ак-

тив про вплив профспілок на соціально-економічну 
політику держави заступник голови облпрофради 
Любов Онищенко. В урочистій обстановці міській 

організації профспілки з нагоди ювілею було вручено По-
чесну грамоту обласної ради профспілок.
Голова міської профорганізації Ольга Задорожня вручила на-
грудний знак ФПУ «Профспілкова відзнака» голові первинної 
профспілкової організації Філії ПАТ «Державна продовольчо-
зернова корпорація України» «Миколаївський портовий елева-
тор» Сергію Муцу за активну та плідну роботу в профспілці.

Вл. інф. облпрофради 

Очолює первинку майже 20 років поспіль учитель початко-
вих класів Наталія Василик. Завдяки їй профорганізація 
вважається однією з кращих на Хмельниччині. Щорічно 
тут укладається колективний договір, в якому велику 

увагу приділено соціальному захисту працівників навчального за-
кладу. Педагогам своєчасно та в повному обсязі виплачується не 
лише заробітна плата, а й передбачені законодавством доплати, ви-
нагороди за сумлінну працю, матеріальна допомога на оздоровлення 
тощо. Стало доброю традицією вітати спілчан-ювілярів з пам’ятною 
подією у їхньому житті – вручати їм грамоти районного відділу осві-
ти та райкому Профспілки працівників освіти і науки України. 
Зусиллями директора школи Людмили Омельянової та голови 
профкому в навчальному закладі створено бездоганні умови для 
навчання, відпочинку й оздоровлення школярів. Діти тут мають 
змогу розвивати свої здібності у гуртках предметної і народної 
творчості, відшліфовувати свою вправність у спортивних секці-
ях тощо. «Я рада за наших вихованців, котрі успішно реалізують 
себе в цьому непростому житті, – зазначила директор школи. – 
Вони займають призові місця на районних олімпіадах, у малій 
академії. Приміром, учениці Ірина Мастюх і Діана Лось – постій-
ні переможниці в малій академії та конкурсі української мови 
ім. П. Яцика. І таких прикладів чимало».
А ще дирекція та профком організовують у школі різноманітні 
заходи до свят. Для педагогів – екскурсійні поїздки до Кам’янця-
Подільського, Львова, Вінниці, до музею зброї й інших визна-
чних місць краю та України. Проводяться зустрічі з воїнами 
АТО, випускниками школи, які на сході України захищають су-
веренітет і незалежність нашої держави.

Валерій МАРЦЕНЮК

З нагоди 30-річчя створення Миколаївської міської 
організації профспілки працівників АПК, харчової, 
переробної та хлібопекарської промисловості від-
булося урочисте зібрання профактиву галузі.

Напередодні Нового року в службових справах до-
велося побувати в Печеській загальноосвітній школі 
І–ІІ ступеня, що в Хмельницькому районі. Без пере-
більшення, профспілка тут – надійний помічник 
освітян у їх нелегкій справі виховання підростаючо-
го покоління. Тісна співпраця дирекції з профспіл-
ковою організацією сприяє стабільній та ефективній 
діяльності навчального закладу.

МИКОЛАЇВЩИНА

ХМЕЛЬНИЧЧИНА

ЮВІЛЕЙ ВІДЗНАЧИЛА МІСЬКА 
ПРОФСПІЛКА АГРАРІЇВ

У НОВИЙ РІК  
З ВАГОМИМИ ЗДОБУТКАМИ

ВИМОГА ПОШТОВИКІВ – ЗАХИСТИТИ ЛЮДИНУ ПРАЦІ
ІВАНО-ФРАНКІВЩИНА

Виступаючі наголошували, що внаслі-
док загального зубожіння населення 
останнім часом помітно зменшився 
попит на послуги поштового зв’язку. 

Така ситуація викликала негативні наслідки. 
Нині 70% поштовиків працюють у режимі не-
повної завантаженості. Це, своєю чергою, по-
значається на вкрай низькому рівні оплати 
праці. За 9 місяців 2016 року середньомісячна 
зарплата працівника Івано-Франківської ди-
рекції «Укрпошти» становила лише 1982 грн.
Обласна, первинні профспілкові організації 
у звітному періоді докладали чимало зу-
силь, аби поліпшити рівень соціального за-
хисту трудівників. З цією метою активно ви-
користовуються можливості колдоговірної 
роботи. Згідно колдоговору, що постійно 
укладається в колективах «Укрпошти», пра-
цівникам надаються пільги, не передбачені 

чинним законодавством. Зокрема, вдвічі 
збільшено допомогу при хворобі, здійсню-
ється грошова виплата у зв’язку з виходом 
на пенсію, надається одноразове заохочення 
працівникам до ювілейних дат, оплачують-
ся путівки на оздоровлення дітей. Лише в І 
півріччі 2016 року працюючим було надано 
соціальних пільг на суму 420,5 тис. грн.
У полі зору адміністрації та профспілкової 
організації перебувають проблеми охорони 
праці, поліпшення виробничих умов. При 
підготовці структурних підрозділів до ро-
боти в осінньо-зимовий період 2016–2017 ро-
ків особлива увага приділяється питанням 
забезпечення теплом виробничих примі-
щень, своєчасного завершення в них ре-
монтних робіт. За 9 місяців на виконання 
комплексних заходів з охорони праці витра-
чено 637,3 тис. грн.

На конференції також ішлося про те, що 
трудовий колектив Івано-Франківської ди-
рекції УДППЗ «Укрпошта» активно долуча-
ється до допомоги Збройним Силам Украї-
ни у зв’язку з веденням бойових дій у зоні 
АТО. Так, первинні профорганізації закупи-
ли продукти харчування та одяг, військовій 
частині 1241 Нацгвардії України було пере-
дано гуманітарну допомогу на суму 30 тис. 
грн. Трьом сім’ям поштовиків, які втратили 
рідних у зоні АТО, було надано матеріаль-
ну допомогу.
Учасники конференції висловили довіру го-
лові галузевої профспілкової організації Бог-
дану Гільтайчуку, обравши його на посаду на 
наступний звітний період. У конференції 
взяв участь голова облпрофради Ігор Басюк.

Тарас ГРОСЕВИЧ

Нещодавно відбулася звітно-виборна конференція обласної організації профспілки працівників зв’язку Івано-
Франківської дирекції УДППЗ «Укрпошта». Доповідач, голова обласної галузевої профспілки Богдан Гільтайчук, 
делегати конференції проаналізували проведену роботу щодо соціального захисту поштовиків за звітний період.

«Між органами виконавчої вла-
ди, роботодавцями та проф-
спілками надзвичайно важ-
ливі соціальний діалог і 

співпраця. Як і досягнення домовленостей і 
прийняття узгоджених рішень у сфері праці та 
соціально-трудових відносин, тим більше в 
умовах складних і вкрай важливих реформ в 
економіці країни. Угода, яку ми підписуємо, 
спрямовує зусилля сторін на забезпечення еко-
номічного зростання та ефективності роботи 
підприємств, забезпечення продуктивності за-
йнятості працівників, недопущення зниження 
рівня соціальних пільг і гарантій. Полтавській 

області належить особлива роль у формуванні 
ефективної конкурентоспроможної економіки. 
Передусім, це експортно орієнтоване сільське 
господарство, інфраструктура нового поколін-
ня, оптимізована система охорони здоров’я та 
освіти», – розповів голова Полтавської ОДА 
Валерій Головко. Він зазначив, що протягом 
2016 року промисловий комплекс області функ-
ціонував у складних умовах під впливом низ-
ки негативних зовнішніх та внутрішніх чин-
ників, зокрема обмеженості фінансових ресур-
сів на модернізацію, технологічне переосна-
щення виробництв та сертифікацію продукції 
відповідно до вимог міжнародних стандартів. 

А за обсягами освоєних капітальних інвести-
цій Полтавська область посідає шосте місце 
серед регіонів України (3,7% від загальнодер-
жавного обсягу капітальних інвестицій). 

«Наше спільне завдання на сьогодні – ство-
рення умов для збереження, відтворення й роз-
витку трудового потенціалу, забезпечення со-
ціальних гарантій і підвищення життєвого рів-
ня населення. Саме на це спрямована територі-
альна угода, яка є фундаментом для колектив-
них договорів на підприємствах. Важливо, що 
така система надає можливості для додаткових 
гарантій захисту практично всіх працівників 
як державного, так і приватного секторів еко-
номіки. Особливістю цієї угоди є те, що вперше 
стороною соціального діалогу виступає облас-
на рада, зобов’язання якої спрямовані на соці-
альний захист працюючих і членів їхніх сімей 
шляхом реалізації заходів за рахунок коштів 
обласного бюджету. Угода буде ефективною, а 
соціальний мир надійним, якщо кожна із сто-
рін, яка взяла на себе зобов’язання, буде сумлін-
но їх виконувати», – наголосив голова облпроф-
ради Леонід Вернигора.

Ганна ТАРГАЄВА

 

-

ЗАКЛАДЕНО ПІДВАЛИНИ 
СОЦІАЛЬНОГО ДІАЛОГУ

У РЕГІОНІ ПІДПИСАЛИ ЧОТИРИСТОРОННЮ ТЕРИТОРІАЛЬНУ 
УГОДУ, ЩО ЗАБЕЗПЕЧИТЬ ПІДТРИМКУ РОБОТОДАВЦІВ 

ОБЛАСТІ ТА СОЦІАЛЬНИЙ ЗАХИСТ ЛЮДИНИ ПРАЦІ
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Основою організації опла-
ти праці є тарифна систе-
ма оплати праці, яка 
включає тарифні сітки, 

тарифні ставки, схеми посадових 
окладів і тарифно-кваліфікаційні 
характеристики (довідники).

Відповідно до ст. 96 Кодексу за-
конів про працю України (КЗпПУ) 
тарифна система оплати праці за-
стосовується для розподілу робіт 
залежно від їх складності, а пра-
цівників – залежно від їхньої 
кваліфікації та за розряда-
ми тарифної сітки. Вона є 
основою формування та 
диференціації розмі-
рів заробітної плати.

Формування та-
рифної сітки (схе-
ми посадових окла-
дів) провадиться 
на основі тарифної 
ставки робітника 
першого розряду, 
яка визначається в 
розмірі, що переви-
щує законодавчо вста-
новлений розмір міні-
мальної заробітної плати, 
та міжкваліфікаційних (між-
посадових) співвідношень роз-
мірів тарифних ставок (посадових 
окладів).

Віднесення виконуваних робіт 
до певних тарифних розрядів і при-
своєння кваліфікаційних розрядів 
робітникам провадиться власни-
ком або уповноваженим ним орга-
ном згідно з тарифно-кваліфіка-

ційним довідником за погоджен-
ням з виборним органом первинної 
профспілкової організації (проф-
спілковим представником).

Кваліфікаційні розряди підви-
щуються насамперед робітникам, 
які успішно виконують встановле-

ні норми праці і сумлінно став-
ляться до своїх трудових обов’яз-
ків. Право на підвищення розряду 
мають робітники, які успішно ви-
конують роботи більш високого 

розряду не менш як 3 місяці і 
склали кваліфікаційний екза-
мен. За грубе порушення техно-
логічної дисципліни та інші 
серйозні порушення, які спри-
чинили погіршення якості про-
дукції, робітникові може бути 
знижено кваліфікацію на один 

розряд. Поновлення розряду про-
вадиться в загальному порядку, 

але не раніше, ніж через 3 місяці 
після його зниження.

Посадові оклади службовцям 
встановлює власник або уповнова-
жений ним орган відповідно до по-
сади і кваліфікації працівника. За 
результатами атестації власник 
або уповноважений ним орган має 
право змінювати посадові оклади 
службовцям у межах затвердже-
них мінімальних і максимальних 
розмірів окладів на відповідній 
посаді.

Що таке тарифна система 
оплати праці та в яких випад-
ках вона застосовується?

ТАРИФНА СИСТЕМА 
ОПЛАТИ ПРАЦІ

ФОРМУВАННЯ ОКЛАДІВ

НАДБАВКА ЗА ІНТЕНСИВНІСТЬ ПРАЦІ

Відповідно до ст. 97 КЗпПУ 
оплата праці працівників 
здійснюється за погодинною, 
відрядною або іншими систе-

мами оплати праці. Оплата може 
провадитися за результатами інди-
відуальних і колективних робіт.
Форми і системи оплати праці, нор-
ми праці, розцінки, тарифні сітки, 
ставки, схеми посадових окладів, 
умови запровадження та розміри 
надбавок, доплат, премій, винаго-
род та інших заохочувальних, ком-
пенсаційних і гарантійних виплат 
встановлюються підприємствами, 
установами, організаціями (підпри-
ємство) самостійно в колективному 
договорі з дотриманням норм і га-

рантій, передбачених законодав-
ством, генеральною та галузевими 
(регіональними) угодами. Якщо 
колдоговір на підприємстві, в уста-
нові, організації не укладено, влас-
ник або уповноважений ним орган 
зобов’язаний погодити ці питання з 
виборним органом первинної проф-
організації (профспілковим пред-
ставником), що представляє інтере-
си більшості працівників, а в разі 
його відсутності – з іншим уповно-
важеним на представництво трудо-
вим колективом органом.
Конкретні розміри тарифних ста-
вок (окладів) і відрядних розцінок 
робітникам, посадових окладів 
службовцям, а також надбавок, до-

плат, премій і винагород встанов-
люються власником або уповнова-
женим ним органом з урахуванням 
вимог, передбачених частиною 2 
цієї статті.
Власник або уповноважений ним 
орган чи фізична особа не має пра-
ва в односторонньому порядку при-
ймати рішення з питань оплати 
праці, що погіршують умови, вста-
новлені законодавством, угодами, 
колективними договорами.

ВИНАГОРОДА

Більше 5 років на підприємстві отримував надбавку за інтен-
сивність праці, а нещодавно її без попередження зняли, мо-
тивуючи відсутністю коштів. Чи правомірне таке рішення? 

ВІДПУСТКА БЕЗ 
ЗБЕРЕЖЕННЯ ЗАРПЛАТИ 

ВІДКЛИКАННЯ З 
ВІДПУСТКИ СТУДЕНТА-

ЗАОЧНИКА

ВИМУШЕНИЙ ВІДПОЧИНОК

БЕЗ ПІДСТАВ

В яких випадках можливий поділ робочого 
часу на частини?

Відповідно до ст. 60 Кодексу законів про працю 
України на роботах з особливими умовами і ха-
рактером праці в порядку та випадках, передба-
чених законодавством, робочий день може бути 

поділений на частини з тією умовою, щоб загальна 
тривалість роботи не перевищувала встановленої три-
валості робочого дня.

ПОДІЛ РОБОЧОГО ЧАСУ 
НА ЧАСТИНИ

УМОВИ ПРАЦІ

Адміністрація підприємства має намір від-
правити працівників у відпустку без збере-
ження заробітної плати терміном на 1 місяць, 
мотивуючи тим, що не вистачає коштів на ви-
плату зарплати. Чи правомірні такі дії?

Відповідно до ст. 84 Кодексу законів про працю 
України та ст. 26 Закону України «Про відпуст-
ки», працівнику за його бажанням надається в 
обов’язковому порядку відпустка без збережен-

ня заробітної плати.
За сімейними обставинами та з інших причин праців-
нику може надаватися відпустка без збереження заро-
бітної плати на термін, обумовлений угодою між пра-
цівником та власником або уповноваженим ним орга-
ном, але не більше 15 календарних днів на рік. Тому 
власник або уповноважений ним представник не ма-
ють права відправляти у відпустку без збереження 
зарплати довше зазначеного терміну.

Чи має право роботодавець з власної ініціа-
тиви відкликати з відпустки працівницю, сту-
дентку-заочницю, для виконання нетерміно-
вої роботи? Чи є в нього на те підстави та чим 
він керується?

Статтею 12 ЗУ «Про відпустки» передбачено від-
кликання тільки із щорічної відпустки, яке до-
пускається за згодою працівника, лише для від-
вернення стихійного лиха, виробничої аварії або 

негайного усунення їх наслідків, для відвернення нещас-
них випадків, простою, загибелі або псування майна під-
приємства. У разі відкликання працівника з відпустки 
його працю оплачують з урахуванням тієї суми, що була 
нарахована на оплату невикористаної частини відпустки.

 ТАРИФНА 
СИСТЕМА ОПЛА-

ТИ ПРАЦІ ЗАСТОСО-
ВУЄТЬСЯ ДЛЯ РОЗПОДІ-

ЛУ РОБІТ ЗАЛЕЖНО ВІД ЇХ 
СКЛАДНОСТІ, А ПРАЦІВНИКІВ 

– ЗАЛЕЖНО ВІД ЇХНЬОЇ КВАЛІФІ-
КАЦІЇ ТА ЗА РОЗРЯДАМИ ТАРИФ-

НОЇ СІТКИ. ВОНА Є ОСНОВОЮ 
ФОРМУВАННЯ ТА ДИФЕРЕН-

ЦІАЦІЇ РОЗМІРІВ ЗАРО-
БІТНОЇ ПЛАТИ.
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Атомпрофспілка – чи не єдина 
профспілка, що готова експе-
риментувати та розвивати 
нові та цікаві проекти. Напри-

клад, 16 років тому вона розпочала гран-
діозну роботу з молоддю. Як результат, 
сьогодні має самодостатню Організацію 
молоді, яка повністю повторює структу-
ру Атомпрофспілки. Більшість член-
ських організацій ФПУ тільки ставлять 
собі за мету досягти цього рівня, який у 
нас сприймається як даність.

Cьогодення вимагає нових змін, і 
Атомпрофспілка знову може стати орга-
нізацією, яка буде прикладом для наслі-
дування іншими або навіть поведе ін-
ших за собою. Держава обрала шлях єв-
роінтеграції, тому найближчим часом 
європейські стандарти переважатимуть 
над радянськими та звичними для нас 
раніше. Уже сьогодні варто аналізувати 
і вивчати досвід наших колег з Єврозони 
та тих, хто вже розпочав перехід від 
звичних нам радянських профспілок до 
європейських.

ПРОФСПІЛКА 3F (ДАНІЯ)
Профспілки Данії за принципом дії 

подібні до «юридичної фірми». Це не 
профспілки при якомусь підприємстві, 
що є звичним для нас. Це організація, 
до якої може звернутися працівник 
будь-якого підприємства і стати чле-
ном профспілки. Профспілка об’єднує 
працівників різних напрямів діяльнос-
ті, укладає колективні угоди з 
об’єднаннями роботодавців у конкрет-
ній галузі. Найцікавіше, що суспіль-
ство і роботодавці сприймають колек-
тивний договір як догму, тож усі його 
виконують. Нікому й на думку не спа-
дає порушити якісь домовленості. 
Страйки можливі тільки в тому випад-
ку, коли за столом переговорів не ді-
йшли згоди з якогось питання. І тільки 
в період укладання колективної угоди 
профспілка може відстоювати свої по-
зиції. Цікаво, що коли профспілка ого-
лошує страйк, працівники не виходять 
на роботу, роботодавець несе збитки, а 
працівнику виплачується компенсація 
втраченої заробітної плати із спеціаль-
ного фонду профспілки.

Коли ви вперше потрапляєте до офі-
су данської профспілки, працівники по-
казують вам свої робочі місця, акценту-
ють увагу на посадах. Наприклад, про-

ходячи повз кабінет юристів, вони 
обов’язково вказують суму в грошових 
одиницях, яку цей відділ відсудив за ми-
нулий рік, таким чином демонструючи 
роль і необхідність кожного штатного 
працівника апарату профспілки.

КОНФЕДЕРАЦІЯ 
ПРОФСПІЛОК ГРУЗІЇ
У Грузії вже існуючі профспілки не 

змогли вчасно відреагувати на зміни в 
політичному житті країни. Тому цей пе-
рехід до роботи за європейськими стан-
дартами відбувається шляхом заміщен-
ня. Утворились нові профспілки, які 
працюють по-новому і створюють кон-
куренцію старим. Чисельність їх членів 
зростає, що свідчить про підвищення 
довіри саме до нових профспілок.

Щоб зрозуміти, що насамперед по-
трібно змінювати нам, я запитав свого 
товариша Лашу з Грузії, чим «нова» 
профспілка краща за «стару». На що 
отримав відповідь: «Ми не залежимо від 
керівництва. Ми орієнтовані не на сер-
віс (путівки, подарунки), а на правоза-
хисну діяльність. Хоча в деяких первин-
ках ці сервіси ще є, але ми намагаємося 
позбутися цього. Намагаємося це зроби-
ти навчанням. Щоб наші члени ставили 
правильні пріоритети і вимагали від 
профспілкових лідерів боротися, а не ту-
ризмом займатись».

ВЛАСНИЙ ПОГЛЯД
Відтак можна дійти висновку, що в 

нашому суспільстві завжди присутня 
певна частка невдоволення. Кожен гово-
рить про те, що він не задоволений робо-
тою профспілок, а от чим саме – питання 
вже складніше.

Коли я влаштувався на роботу і всту-
пив у профспілку, то все вже набуте і на-
працьоване нашою профспілковою ор-
ганізацією сприймалось як належне. 
Тому коли на різних тренінгах або засі-
даннях Молодіжної ради ФПУ я говорив 
про якусь проблему чи про те, що варто 
в якомусь напрямі покращувати діяль-
ність, більшість одразу дивувались і пе-
репитували: «Ти ж з профспілки атомни-
ків?». «Так», – відповідав я, не розумію-
чи суті питання. Потім мені пояснили, 
що наша профспілка – одна з найсильні-

ших, і більшість українських профспі-
лок тільки ставлять собі за мету вийти 
на наш рівень.

Колективний договір поширюється 
тільки на членів профспілки. Ця пропо-
зиція вже декілька років лунає в кулу-
арних розмовах профспілкових активіс-
тів, адже таким чином наш спілчанин 
буде чітко усвідомлювати, що саме ро-
бить профспілка і які саме соціальні га-
рантії вона шляхом переговорів змогла 
надати працівнику. Усі, мабуть, не-
одноразово чули з вуст своїх ко-
лег: «Ну навіщо мені та проф-
спілка, горілки я не вжи-
ваю, подарунки на Новий 
рік мені не дають, бо 
діти виросли, та й путі-
вок я не беру, мені й на 
дачі добре». Так, дій-
сно, є випадки, що 
людина виходить з 
профспілки, і будь-
яке підвищення заро-
бітної плати чи інші со-
ціальні гарантії, за які 
домовляється профспілка, 
зрештою поширюються і на 
цього працівника.

Саме це питання є дуже глибо-
ким, оскільки працівник узагалі не 
усвідомлює ролі профспілкової органі-
зації в його житті. Адже, перебуваючи в 
профспілці, ми делегуємо повноважен-
ня виборним органам для укладення Ге-
неральної та галузевої угод, колектив-
ного договору та ін. І якщо не буде деле-
гованих нами представників, то, по суті, 
будуть відсутні документи, які регулю-
ють трудові відносини між роботодав-
цем та працівником. Для виправлення 
цієї ситуації пропоную більше уваги 
приділяти профспілковому навчанню.

НАВЧАННЯ
Проводити таке навчання потрібно 

працівникам підприємств, а також під 
час прийняття на роботу. Варто коротко 
окреслити основні завдання профспіл-
ки, які саме види послуг вона надає сво-
їм членам, до кого можна звернутись 
для вирішення проблеми і як діяти, 
якщо проблема ніяк не вирішується.

У проекті Стратегії модернізації 
ФПУ і її членських організацій пропо-
нувалось включити до програм вищих 
навчальних закладів і загальноосвіт-
ніх шкіл лекції, дискусії, тренінги 
щодо діяльності профспілок. До речі, 
профспілкова молодь РАЕС, не знаю-
чи про таку ініціативу ФПУ, сама роз-

робила та запропонувала керівництву 
атомної станції включити до курсу на-
вчання новоприйнятих працівників 
лекцію про структуру та діяльність 
Атомпрофспілки та первинної проф-
спілкової організації. Думаю, цю іні-
ціативу варто підтримати й іншим ор-
ганізаціям Атомпрофспілки та член-
ським організаціям ФПУ.

ЧЛЕНСЬКІ ВНЕСКИ
У нас прийнято сплачувати член-

ські внески у відсотках від заробітної 
плати. У Данії встановлена фіксована 
сума сплати членських внесків. Там по-
яснюють це тим, що насправді більше 
звернень про порушення прав праців-
ників надходить саме від робітників, а 
не від спеціалістів чи керівників. Ми ж, 
по суті, купуємо послуги, які насампе-
ред передбачають наш захист та пред-
ставлення наших інтересів. Для порів-
няння: коли ми йдемо в перукарню, 
нам не виставляють рахунок, напри-
клад, 0,5% від заробітку.

ІНФОРМАЦІЙНА 
ПОЛІТИКА

Усі розуміють, наскільки важливою 
в наш час є інформаційна політика 
будь-якого підприємства, організації та 
й країни загалом. Тому так необхідно 
доносити більше інформації щодо всіх 
судових справ, над якими нині працю-
ють юристи Атомпрофспілки і над яки-
ми працювали в минулому. Розповідати 
спілчанам про конкретні справи та ре-
зультати їх вирішення. Наприклад, за-

провадити спеціальну рубрику в «Атом-
нику України». Також варто розвивати 
та використовувати всі можливі інфор-
маційні ресурси, такі як Instagram, Ві-
кіпедія, Facebook тощо.

РЕАЛЬНЕ ЧЛЕНСТВО
Ще не так давно діяльність усіх 

профспілок України була спрямована 
на збільшення чисельності спілчан. 
Причина в тому, що кількість делегова-
них представників до різного роду ке-
рівних органів залежить від кількості 

членів профспілки. Таким чином, сьо-
годні багато профспілок мають у 

своїх лавах непрацюючих пенсіо-
нерів, студентів, учнів тощо. Але 

з огляду на те, що профспілка 
має займатися виключно за-
хистом працівників, незрозу-
міло, яким чином можна нада-
вати послуги непрацюючим 
пенсіонерам та учням, що не 

мають відносин з роботодавця-
ми. Відтак маємо членів проф-

спілки, яким, по суті, не можемо 
надавати повноцінні послуги, а 

вони, в свою чергу, мають «пільги» 
на членські внески. Тому варто вирішу-
вати питання таким чином: кількість 
делегованих представників має залежа-
ти від величини внесків, а не від кіль-
кості членів.

КОЛЕКТИВНИЙ ДОГОВІР
Як уже зазначалось, у Данії проф-

спілки мають право страйкувати тіль-
ки під час укладання колективного до-
говору. Надалі сторони відповідально 
ставляться до кожного пункту. Варто 
і в нас виховувати відповідальне став-
лення обох сторін під час укладання 
колективного договору. Колективний 
договір має виконуватись! І під час 
його дії неприпустимі відхилення від 
домовленостей шляхом прийняття 
спільних рішень.

Сподіваюсь, що кожен, хто прочи-
тає статтю, замислиться над висловле-
ними в ній пропозиціями. Оскільки в 
найближчому майбутньому, я переко-
наний, багато із запропонованого буде 
реалізовано.

Павло ОЛЕЩУК,
голова Організації молоді 

Атомпрофспілки,
член молодіжної групи  

Павла Пруднікова,
учасника дансько-

українського проекту

Дансько-українська співпраця дає можливість окреслити контури профспілки нового покоління. Зважаючи на 
вектор євроінтеграції України, а також резолюцію Федерації профспілок України «Профспілки – за європей-
ський вибір України», стає очевидним, що найближчим часом будуть змінюватись вимоги до роботи профспі-
лок. Для порівняння в статті розглянуто досвід профспілок Данії, які стали взірцем для побудови європейської 
профспілки, та Грузії, де вже розпочався перехідний період, а також проведено аналіз та вивчення досягнень 
Атомпрофспілки як першої профорганізації в Україні, що реалізовує позитивну практику європейських колег.

ПРОФСПІЛКАМ УКРАЇНИ 
ПОТРІБНО ПЕРЕЙМАТИ ДОСВІД 

ЄВРОПЕЙСЬКИХ КОЛЕГ
ДОСВІД

ВІД 
СЕРВІСНОЇ 

ОРГАНІЗАЦІЇ  
ДО ПРАВОЗАХИСНОЇ

ЯКЩО ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ НЕ 
ХОЧУТЬ ОПИНИТИСЯ В ТАКОМУ Ж 

СТАНОВИЩІ, ЩО Й ПРОФСПІЛКИ ГРУ-
ЗІЇ, ВАРТО ВЖЕ ЗАРАЗ ПРОВОДИТИ 
АНАЛІЗ СВОЄЇ ДІЯЛЬНОСТІ І ПЛА-

НУВАТИ ПОСТУПОВИЙ ПЕРЕХІД 
ВІД СЕРВІСНОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ 

ДО ПРАВОЗАХИСНОЇ.
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СКАНВОРД

ЮВІЛЕЙ

ЛЕГЕНДІ УКРАЇНСЬКОЇ 
ХОРЕОГРАФІЇ МИХАЙЛУ 

СУСЛІКОВУ– 95!

Коли 55 років тому виникла ідея 
створення в м. Ужгороді ново-
го самодіяльного колективу 
високого рівня майстерності, 

очолити його запропонували колиш-
ньому артисту балету Закарпатсько-
го народного хору обласної філармо-
нії, талановитому балетмейстеру Ми-
хайлу Суслікову, який мав досвід ро-
боти з відомим в області і профспіл-
ках ансамблем народного танцю «Свалява» одного з найбіль-
ших підприємств Закарпаття – Свалявського лісокомбінату.
Після конкурсного відбору на першу репетицію ансамблю 70 
хлопців та дівчат прийшли у вересні 1961 року. Його виріши-
ли назвати «Юність Закарпаття». Завдяки наполегливій ре-
петиційній роботі під керівництвом Михайла Суслікова 
майстерність закарпатських аматорів сцени стрімко зроста-
ла і невдовзі стала відомою широкому загалу. Поступово зба-
гачувався новими яскравими номерами і репертуар колекти-
ву, до якого ввійшли хореографічні композиції «В труді 
наша слава», «Закарпатське весілля», українські, словацькі, 
угорські та інші танці в постановці Михайла Суслікова.
Цікавою, зокрема, є історія створення танцю «Бокораші» за 
однойменною картиною відомого закарпатського художни-
ка Йосипа Бокшая. В ньому яскраво проявилися новаторство 
і оригінальність творчої думки керівника колективу: він ви-
ставив на сцені в один ряд танцюристів, які рухами імітува-
ли хвилі бурхливої ріки Тиси. Ця постановка, оркестровку до 
якої зробив відомий закарпатський композитор Степан Мар-
тон, мала величезний успіх під час численних концертів.
За десятки років творчої діяльності самобутній колектив під 
керівництвом Михайла Суслікова з успіхом представляв хо-
реографічне мистецтво України і Закарпаття на фестивалях, 
гастролях, концертах по всьому світу, був володарем гран-
прі міжнародних фестивалів, нагороджений Почесною гра-
мотою Президії Верховної Ради УРСР, є лауреатом усіх все-
українських оглядів народної творчості та фестивалів ама-
торського мистецтва, а його художній керівник у 1999 році 
отримав звання народного артиста України.
А як не згадати фронтові дороги Михайла Суслікова? На 
фронт він потрапив у грудні 1944 року, коли бригада артистів 
Запорізького обласного музично-драматичного театру в скла-
ді 14 осіб була направлена до розташування 4-го Українського 
фронту, який вів бої на території Чехословаччини. Доводило-
ся виступати на передовій, неподалік від лінії фронту – перед 
наступом наших військ, на горищах будинків у містечках, ви-
зволених від ворога, у спеціально обладнаних наметах польо-
вих військових госпіталів. Бувало, що несподівано розпочи-
нався німецький артобстріл, у сотні метрів вибухали снаря-
ди... На фронті Михайло Сусліков познайомився з молодою 
співачкою Лідією Муромцевою, яка стала його дружиною.
1 січня 2017 року Михайлу Львовичу Суслікову виповнилося 
95 років. 
Останніми роками з відомим самодіяльним колективом пра-
цює донька Михайла Суслікова – заслужений працівник 
культури України Людмила Петрецька.

Сергій БАРАНЧИКОВ

МУЗЕЙ НАФТОПРОМИСЛОВИХ 
С Е К Р Е Т І В

Ознайомитися з 
цією нелегкою 
справою – видо-
бутком нафти – 

мали змогу і члени виїзно-
го засідання президії ради 
профспілок Івано-Франків-
ської області, що відбулося 
26 грудня в с. Пнів Надвір-
нянського району в Музеї 
нафтопромислів Галичини, 
розташованому на терито-
рії навчально-курсового 
комбінату НГВУ «Надвір-
нанафтогаз». Присутні пе-
реглянули експозицію му-

зею, дізналися про основні 
етапи становлення нафто-
вої промисловості Прикар-
паття. Музей нафтопромис-
лів Галичини – унікальний 
культурно-просвітницький 
центр, який висвітлює роз-
виток техніки і технологій 
нафтогазопромислового 
поступу в Карпатах, почи-
наючи з XVIII століття.

На території комбінату 
учасники засідання також 
могли поспостерігати за 
способом видобутку нафти 
півторастолітньої давнос-

ті, який у театралізовано-
му дійстві відтворили акто-
ри-аматори – працівники 
підприємства.

Приємною несподіван-
кою для присутніх стала 
можливість власноруч ви-
карбувати на унікальному 
автентичному ковальському 
устаткуванні пам’ятну ме-
даль, присвячену 245-річчю 
промислового видобутку на-
фти в Україні, чим, зрештою, 
і скористалися голова облас-
ної організації профспілки 
працівників енергетики та 
електротехнічної промисло-
вості Василь Гриньків, голо-
ва обкому профспілки пра-
цівників агропрому Ганна 
Чорній. Ковалі прокатно-ре-
монтної дільниці експлуата-
ційного обладнання провели 
справжній майстер-клас ко-
вальської справи, допомага-

ли всім бажаючим освоїти 
ази цього мистецтва і своїми 
руками виготовити па-
м’ятну медаль.

Голова облпрофради 
Ігор Басюк подякував пра-
цівникам НГВУ «Надвірна-
нафтогаз» за цікаве дійство 
та продемонстровану май-
стерність, відзначив високі 
управлінські здібності та 
творчий підхід голови про-
фкому Олександра Діка-
ньова. Профспілковий ко-
мітет, у свою чергу, нагоро-
див організаторів заходу 
почесними грамотами.

Перебування в Музеї на-
фтопромислів Галичини, 
мальовничому Пневі, зали-
шило незабутні враження у 
профспілкової делегації 
 області.

Тарас ГРОСЕВИЧ

КУЛЬТУРНО-ПРОСВІТНИЦЬКИЙ ЦЕНТР

Багатий прикарпатський край. На історико-
культурну спадщину, родючі землі, працьо-
витих людей… А ще – на оспіваних у творах 
Івана Франка нафтовиків, що своєю сумлін-
ною працею нині пишуть історію нафтової 
промисловості України й Прикарпаття.
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чемпіонами світу з швидких шахів, а  
Музичук - ще й перемогла у бліці.

«СПОРТИВНЕ 
СУЗІР’Я – 2016» 

ОТРИМАЛО 
ВІДЗНАКИ

Підбиття підсумків спортивно-
го року та вшанування його ла-
уреатів відбулись під час тра-
диційної церемонії нагоро-
дження найкращих спортсме-
нів та тренерів «Спортивне 
сузір’я – 2016», яка пройшла у 
«Холі чемпіонів» НСК «Олім-
пійський».

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»  

Станом на середину грудня 
українські спортсмени-
олімпійці здобули на між-
народних змаганнях най-

вищого рівня 364 медалі різного ґа-
тунку, з яких –102 золоті. В активі 
спортсменів-неолімпійців було 1287 
нагород (394 з них – за перші місця). 
Тож Україні по праву є ким пиша-
тися. Відтак і було відзначено пле-
яду як видатних особистостей спор-
тивного Олімпу, так і спортивні на-
дії країни.

На урочистостях були присутні 
віце-прем’єр-міністр України 
В’ячеслав Кириленко, міністр моло-
ді та спорту Ігор Жданов, 
президент НОК Украї-
ни Сергій Бубка, 
президент Націо-
нального коміте-
ту спорту інвалі-
дів України Вале-
рій Сушкевич, 
президент Спор-
тивного комітету 
України Ілля Шев-
ляк, спортсмени, тре-
нери, ветерани спорту.

Під час церемонії «Спортивне 
сузір’я України» в різних номінаці-
ях були відзначені спортсмени, тре-
нери та спортивні організатори. Зо-
крема, нагорода «Один за всіх і всі 
за одного» присуджена збірній 
Україні з фехтування на шаблях, 
срібним призерам Ігор ХХХІ Олім-
піади – Ользі Харлан, Олені Кра-
вацькій, Аліні Комащук та Олені 
Вороніній, інформує сайт Націо-
нального олімпійського комітету 
України. 

У категорії «За волю до перемо-
ги» першим став бронзовий призер 
Ріо–2016 із сучасного п’ятиборства 
Павло Тимощенко. Нагороду «Чем-
піон року» розділили між собою пе-
реможці Олімпійських ігор у Ріо-
де-Жанейро Олег Верняєв та Юрій 
Чебан. Перемогу в номінації «Трі-
умф року» святкував чемпіон Євро-
пи з більярдного спорту Віталій Па-
цура, «Рекордсменка року» – чемпі-
онка та триразова рекордсменка 
світу з пауерліфтингу Лариса Со-
ловйова, «Відкриття року» – чемпі-
онка ІІ зимових Юнацьких Олімпій-
ських ігор з біатлону Христина 
Дмитренко, «Перемагаючи себе» – 
чотириразовий чемпіон та багато-
разовий призер Паралімпіади–2016 

Євген Богодайко, «Тренер 
сильних духом» – головний 

тренер збірної України з 
настільного тенісу 

Олександр Каспаров.
«Командами року» 

стали жіноча збірна з 
баскетболу 3х3, яка 
виборола «срібло» 

чемпіонату світу 2016 
року, та чемпіони Євро-

пи–2016 чоловіча збірна з 
пляжного футболу. 

ВШАНУВАННЯ

26–28 грудня у м. Доха, столиці Катару, про-
ходив чемпіонат світу з швидких шахів і бліцу. 
Перемога в особистому заліку у змаганнях 
«рапіду», як серед чоловіків, так і серед жінок, 
дісталася нашим співвітчизникам – львів’янам 
Василю Іванчуку та Анні Музичук. А згодом 
Анна тріумфувала ще й у турнірі з бліцу!

Володимир ПОЛЄТАЄВ,

спеціально для «ПВ»
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АНАСТАСІЯ 

МЕРКУШИНА

-
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-
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-

-

-

-
-

-
-
-

-

УКРАЇНЦІ 
ПІДКОРИЛИ 
ШАХОВИЙ ОЛІМП
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ЧОМУ НИНІ  
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«ВИНЕСЛИ»

КАВАЛЕРІЙСЬКИЙ 

НАСКОК МІНІСТРА 
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КНИЖКИ  

СКАСУЮТЬ
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ЗАКАДРОВІ  

ПОМИЛКИ МІНІСТРА 

СОЦПОЛІТИКИ

 «КРАЙНІМИ» ПРИЗНАЧИЛИ  

РЯДОВИХ ПРАЦІВНИКІВ  

СЛУЖБИ ЗАЙНЯТОСТІ

ПРОКЛЯТЕ

МІСЦЕ

3

3

ЧОМУ НИНІ 
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ПРИСТРАСТІ

КОМЕНТАР ПРОФСПІЛОК 

2

ПРОФСПІЛКИ 

ПОДАЛИ  

ПЕТИЦІЇ

ЯКОЮ БУДЕ ВІДПО-

ВІДЬ ПРЕЗИДЕНТА?

200 БУРШТИНОКОПАЧІВ 

ЗАТРИМАЛИ ПРАВООХОРОНЦІ

У ВІДПОВІДЬ НАСЕЛЕННЯ  

ПАЛИТЬ ТЕХНІКУ НАЦГВАРДІЇ

ФОРМУЛА 

УКРАЇНСЬКОЇ 

БІДНОСТІ

ЧОМУ ПРАЦЮЮЧА  

ЛЮДИНА БІДНА?

ЦЯ «НЕЗАЖИВАЮЧА 

ВИРАЗКА» ЗАБИРАЄ ЖИТТЯ

ТИМ ЧАСОМ ЗАКОНОДАВЦІ РОКАМИ 

ТЯГНУТЬ З ПРИЙНЯТТЯМ  

ВІДПОВІДНОГО ЗАКОНУ

3

3

КІЛЬКА МІСЯЦІВ ПОСПІЛЬ 

НА ВОЛИНІ ТА РІВНЕНЩИНІ 
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ТА ПРАВООХОРОНЦЯМИ

3

БУРШТИНОВІ

ВІЙНИ
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ПОТРЕБУЄ 

ЗАКОНОДАВЧОГО 

ВИРІШЕННЯ

25 
РОКІВ 

ФПУ
Газета в газеті
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В УКРАЇНІ 

СТВОРЮЮТЬ 

СУСПІЛЬНЕ 

ТЕЛЕБАЧЕННЯ

ДУМКИ ЕКСПЕРТІВ
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ГОЛОСУЙТЕ ЗА ПРОФСПІЛКОВІ ПЕТИЦІЇ!

2

ПАТ «ФАРМАК» 

СВЯТКУЄ  

90-РІЧЧЯ

ЯК ЖИВЕ ВЕЛИКА 

ПЕРВИНКА?

УКРАЇНСЬКІ 

УМОВИ ПРАЦІ 

ПЕРЕБУВАЮТЬ 

НА КОСМІЧНІЙ 

ВІДСТАНІ ВІД 

МІЖНАРОДНИХ 

КРИТЕРІЇВ

 
ВЕЛИКИЙ БІЗНЕС ВВАЖАЄ,  

ЩО ПРАЦЯ – ЦЕ ВСЬОГО 

ЛИШЕ ТОВАР...

(Шарон Барроу)

13

3

126

Деталі – у спецвипуску «ПВ»
–

ГІДНА

ПРАЦЯ

,,

2

5

5

ЄВРОПРОФСПІЛКИ 
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ЗАХОПЛЕННЯ САНАТОРІЮ 

«ЛЕРМОНТОВСЬКИЙ»

         h
ttps://petition.president.gov.ua/petition/4504

ЗА ВІДНОВЛЕННЯ САНАТОРНО-

КУРОРТНОГО  ЛІКУВАННЯ  

ЗА  РАХУНОК  СОЦСТРАХУ

       https://petition.president.gov.ua/petition/10961
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ПІДПРИЄМСТВО «ПРОФІНФОРМ» ФПУ 
НАДАЄ ДОДАТКОВІ ПОСЛУГИ

-

ДАНСЬКО-УКРАЇНСЬКИЙ ПРОЕКТ 3F - ФПУ

«ПОСИЛЕННЯ ВНЕСКУ ПРОФСПІЛОК У ЗАБЕЗПЕЧЕННЯ

 ГІДНОЇ ПРАЦІ, ЗАХИСТУ ПРАВ ПРАЦІВНИКІВ 

ТА ДЕМОКРАТИЗАЦІЮ В УКРАЇНІ»

ПЕРША НАЦІОНАЛЬНА КОНФЕРЕНЦІЯ

«ПРОФСПІЛКИ УКРАЇНИ – 

НА ШЛЯХУ ДО ЄВРОІНТЕГРАЦІЇ»

Київ

25 квітня 2015 року
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ВІД РАДИ ДО РАДИ(грудень 2012 р. – лютий 2014 р.)

25 РОКІВ НА ЗАХИСТІ ТРУДОВИХ І СОЦІАЛЬНИХ ПРАВ ЛЮДИНИ ПРАЦІ!

ФЕДЕРАЦІЯПРОФЕСІЙНИХСПІЛОК УКРАЇНИ

2016 

ГРУДЕНЬ DECEMBER

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

49

1 2 3 4

50
5 6 7 8 9 10 11

51
12 13 14 15 16 17 18

52
19 20 21 22 23 24 25

53
26 27 28 29 30 31

2017 

ЛЮТИЙ FEBRUARY

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

6

1 2 3 4 5

7
6 7 8 9 10 11 12

8
13 14 15 16 17 18 19

9
20 21 22 23 24 25 26

10 27 28

2017 
СІЧЕНЬ JANUARY

тиждень
WEEK

понеділок
MONDAY

вівторок
TUASDAY

середа
WEDNESDAY

четвер
THURSDAY

п’ятниця
FRIDAY

субота
SATURDAY

неділя
SUNDAY

1

1

2
2 3 4 5 6 7 8

3
9 10 11 12 13 14 15

4
16 17 18 19 20 21 22

5
23 24 25 26 27 28 29

6
30 31

НОВИЙ
РIК

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ДОНЕЦЬКОГО 

ПРОФОБ`ЄДНАННЯ 
«1920 Р.»

РIЗДВО 
ХРИСТОВЕ

ХРЕЩЕННЯ 
ГОСПОДНЄ

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ЗАКАРПАТСЬКОГО 

ПРОФОБ`ЄДНАННЯ 
«1945 Р.»

ДЕНЬ СОБОРНОСТI 
УКРАÏНИ

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ 

ПРОФСПIЛКИ АТОМНОÏ 

ЕНЕРГЕТИКИ «1992 P.»

ДЕНЬ СТУДЕНТIВ
ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ ПРОФСПIЛКИ 

АВТОСIЛЬГОСПМАШУ «1991 P.»

ДЕНЬ УТВОРЕННЯ 

ВСЕУКРАÏНСЬКОÏ 

ПРОФСПIЛКИ МОРСЬКОГО 

ТРАНСПОРТУ «1992 P.»

2017 – РІК ПЕРВИННОЇ ПРОФСПІЛКОВОЇ ОРГАНІЗАЦІЇ 

ФЕДЕРАЦІЯ 

ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК 
УКРАЇНИ

Україна, 01601

м. Київ, вул. Шота Руставелі, 39-41

e-mail: FPSU@FPSU.ORG.UA

WWW.FPSU.ORG.UA


